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DEDICATION

[
/‘Lé “To the brave men who dared,

| The loving women who endured,
The children who drank in the greatness of
this western life and helped make what we
see today:
To the East who gave to these people the

spirit of overcoming, and the spirit of doing,
This is lovingly dedicated.”

Poem by Henry and Martha Ripley.

““Hand-Clasp of the East and West"
2 ing and Printing Co., 1914,

rich legacy of the forefathers, the undaunted.
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FORWARD

There are some things about Powderhorn's beginning that will al-
ways remain a mystery. Those who came to Powderhorn in 1875 rarely
found the time or saw the necessity to write lengthy personal accounts
of the early days. However, a few did leave written accounts of some of
their experiences, and many passed on, through verbal memory, the
more colorful events of that early time. Most of the pioneers were more
interested in doing than in preserving.

All of the beautiful meadow land of the Powderhorn Valley was once
only willows and a winding stream. As one pioneer told his son, “There
was nothing here but the willows, when I came to the Cebolla Valley.”
This probably says it better than any picture we wish we could find that.
would actually show us what the valley looked like in the early days.

Some may ask, ““Who cares what happened in the past?” For others,
what happened in the past deepens the meaning of the present. The
achievements of those early settlers will never be fully known, but the
lush green meadows and productive cattle ranches that exist today are
a testimony to the pioneering spirit of those who came to Powderhorn.

THE EARLY YEARS

They came to Powderhorn — Indian, Spaniard, trapper, miner, cattle-
man and immigrant. Allof these people left their mark of adventure
and hardiness on the land, but the cattleman was the one who stayed
to make the valley the fine stock growing and agricultural region that
itis today.

The Powderhorn Valley lies in the heart of the Cebolla-Lake Fork
country forming a link between Gunnison and Lake City. Bordered on
the East by h on the West by Hinsdal and 30
miles Southwest of Gunnison, it was a connecting route for early
freighters going into the San Juan country during the great mining.
boom.

Be(nm any white man ever set foot into the Cebolla Valley, the no-

madic Ute Indians claimed it as one of their many favorite summer
iting (AR TS B ot s ol e bfbsablea SR
summers, as well as plentiful game, made it a favorite place to find an-
telope, deer, beaver, fish and even buffalo. At the head of Monument
Creek on Sawtooth Mountain are the remains of what appears to be Ute
ceremonial pits. High on the canyon wall at the edge of the cliff over-
looking: 3

The Utes traveled to the Uncompahgre and surrounding lower coun-
try over two trails which gave evidence of ancient usage, even in the
early days. One of these trails passed through the Cebolla Valley and
the other one kept to the higher ground passing through the country
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that later supported the mining towns of Vulcan and Spencer, until it
finally joined the Cebolla trail south of Sapine

Although definite proof is unavailable, some evldence of Spanish ex-
ploration remains. C.P. Foster, one of the valley’s earliest pioneers,
told of the legend of the seven-river jasper mined near the head waters
of the Cebolla and transported over the Cochetopa and down the Rio
Grande to Mexico. The early prospectors in the valley searched for this
mine but never located it. It has been said that during the settlement
of the valley, an old Spaniard returned and hired one of the local men
to take him up Mineral Creek to find an old mine, where he as a child
had lived with his family. The old man said that when he was a small
boy a colony of his people had lived in the area and worked the mine,
but the Indians attacked one day, killing his parents and many of their
group. He was rescued by two others and they fled to safety. The ar-
rastra that was used to wash the gold from the ore was found by the old
man and his guide that day, but time and the elements, and perhaps the
Indians had destroyed all trace of a mine opening. According to local
legend, the old man vowed to return one day to find the great wealth
that he knew lay in the mountainside, but left bitterly disappointed be-
cause his journey had not been successful

Other evidence pointing to the possibility of Spanish penetration into
the area is a section of an old road found by early settlers on a fork of
Powderhorn Creek which gave evidence of having been made by people
who found themselves locked in between canyon walls.

‘The Powderhorn Valley is drained by the Cebolla River and its main
tributary, Powderhorn Creek. The Cebolla flows north by west until it
empties its waters into the Gunnison River twenty miles below the city
of Gunnisan. Powderhorn Creek divides itself into the East Fork,
Middle Fork and the West Fork, draining the Powderhorn Lakes at an
elevation of 11,083 feet above sea level.

The first settlers to come to the Powderhorn country called the valley
“White Earth.” Many people attribute this name to the Ute Indians
‘who so named it for the white mineral deposits around the Hot Springs
in the lower valley. The Hayden Survey and many early day maps of
the region also attribute the name “White Earth” to the creek that has
now become known as the Cebolla, a Spanish word meaning “onios
Why the settlers preferred *Cebolla” instead of “White Earth” is not
known. During the 1860's the Utes occupied nearly all of the territory
of Colorado, including all of the Western Slope. The treaty of 1868,
known as the Kit Carson treaty, moved the Utes onto two agencies.
The White River Agency was established for the three northern tribes
near Meeker and the Los Pinos Agency for the Tabeguache band and
the three Southern Ute bands was located 55 miles west of Saguache.
However, the treaty of 1868 still left most of the Cebolla-Powderhorn
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country within the boundaries of the reservation.

An engineering report prepared by Lieutenant E.H. Ruffner during.
his 1873 venture into the Ute country contains some interesting infor-
‘mation about the White Earth Valley and surrounding country before
it was settled.

Whia ot Camp 7 e wareviited by many tsste s moutty
well armed, uncommonly clean,
emilin anc ol shor men 14 browd mssculo shoulders good:

From Camp 47, toward Los Pinos Agency, our trai, after crossing.

betuween the Lake Fork and another tributary of Grand River (Gunni-
son) known to the Utes as “The Stream with the White Banks,”
named by us “Soda Creek,” from a soda spring found on its banks
(Cebollal
Camp 48 was situated in a swale just below the divide, on the head.
of a small tributary of Soda Creek. (This tributary would be the
Pouwderhorn).
About three miles from Camp 48 the trail entered the valley of
Soda Creek (Powderhorn Valley) crossing a small tributary of that
stream which comes in from the south down a flat-bottomed
valley. The valley of Soda Creek is about half a mile wide, level bot-
tom, in some places marshy, stream fringed with willows. Our trail
was up it for about three miles in a southeast direction. We then

ot lat bk, pebly bottom, and not very suifl and tured ecst p
the valleyof a tributary (Beaver Creek).

The next evening Ruffner and his men camped near Rock Creek in
Summit Park. The next morning they proceeded on toward the Los
Pinos Agency and camped nearby that night. They were visited by
Ouray and several other Ute Chiefs. Ruffner describes the Los Pinos
Valley and the Indian agency.

The valley of Los Pinos is from one to two miles wide and six to
cight long, northeast to southues, surrounded by high rounded hill
ithconderablepine and spice b

bears excellen grass. but might have winters too cold for
crops. Ration stock are grased mostly at the mouth of Grand (Gun:

agelevel .

“Agency consists of a good agent's house of pine stuff, ceiled (sic)
up with pine, and adobe fireplaces very convenient; half a dozen em-
ployee's houses, with school and storehouse. Indians come in early

May very fed during the summer and
1o the Unco ,,.w.,,. region and lower agency for the winter. They
have flour through the summer, have many goats, and go fw:
-

n pictures...he found them oo ey s fend
,mph.a. often sulky and sauey.
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It is to be greatly regretted that what pictures taken by Hine were
either broken on the trip out of the country or have since been lost to
posl.e rity.

made of any inhabitants in the Valley, with
the exception of Ute Indians, during this reconnaissance trip of 1873.
The mining interest which had developed in the San Juans demanded
another treaty with the Utes. By the terms of the Brunot Treaty in
1873, the Ute Indians were again forced to give up their claim to pre-
cious hunting grounds. Almost four million acres of rich mining terri-
tory and some heavily timbered mesa lands, together with several
small mountain valleys that were suitable for ranches were relinquished.
‘This treaty was ratified in 1873 and became effective in 1875 when the
Ute tribe and the government agency were moved to the Uncompahgre
Valley. This removal of the proud red man then brought the settlers
to Powderhorn. The Utes were allowed to come back to the old Los
Pinos Agency during the summer of 1876 to hunt for one last time on
4

their favorite hunting ground; however, they were not allowed to retain
their nomadic customs after that time and were encouraged to become
farmers, a fact which contributed to the Meeker Massacre in 1879. As
a result of this hostile act, the United States government began ne-
gotiations with the Ute tribes in January of 1880 for the ratification of

final treaty that would eventually remove most of the Utes from Colo-
rado. On March 6, 1880 the Indians were herded from the state; a down-
trodden and broken hearted people. A great sacrifice was forced on
these bewildered people so that the miner and settler might pursue
their chosen way of life.




OPENING A NEW COUNTRY

During the summer of 1874, the businessmen of Saguache were eager
to capture all of the trade going into the San Juan mining region from
their rival supply town, Del Norte, so they engaged Enos Hotchkiss and
Otto Mears to build a toll road from Saguache to the Animas Vi

The wagon road was to be 130 miles long, crossing some of the most.
rugged country in western Colorado. The Cebolla-Powderhorn Valley
offered the best route to Lake City and into the San Juans, so it was
through this virgin valley that the first road, which opened the San
Juans and the Cebolla Valley, was built. The early pioneers, Peoepec
ors, and freighters followed this road when it was nothing more than a
good trail. In several places it was necessary to place logs on the upper
side of a wagon to keep it from turning over, but these hazards did not.
stop the flowing tide of people set to enter this new country.

The Saguache-San Juan Toll Road was extended one hundred miles
by the end of July in 1874, and reached the shore of Lake San Cristobal
by early August. However, it was not until July 11, 1875, that the
Lake City Silver World was able to report the arrival in Lake City of
the first coach of the Barlow and Sanderson stage line from Saguache.
After this, stages made tri-weekly trips between Lake City and Sa-
guache carrying the mail and passengers. In due course, a daily run
was provided to meet the increasing demand presented by the people
flocking into the San Juans.

Beginning at Saguache, the road came over the Cochetopa, passed
through Summit Park to the head of Road Beaver Creek, followed the
south bank of this stream until it reached the Cebolla or White Earth
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River, in the Cebolla Valley. It proceeded along the east bank of this
stream until it came to the Stone Ranch, crossed to the Cebolla Hot
Springs, and then forded the Powderhorn near the McGregor Ranch.
Here the road turned west out of the valley, winding its way along the
Lake Fork of the Gunnison to Lake City.

Several toll gates and stations were scattered along the way. One
stage station was located midway between Saguache and the Los Pinos
Agency. The agency later became the McDonough Ranch. Another
was located about three miles west of the agency, and still another stop
was situated on Monument Creek, approximately one-half mile above
where Monument Creek empties into Rock Creek. It is believed by
some that a stage station existed at the head of Road Beaver Creek. The
stage also stopped at the White Earth Post Office in the Cebolla Valley,
believed to have been located in the gulch where Dave Howard's corrals
now stand.

Enos Hotchkiss operated a toll gate for several years at his ranch
near the junction of Cebolla and Powderhorn Creeks. When he sold his
“‘squatter’s rights” to Elijah McGregor in 1882, the ranch still served
as a stage stop for many years. During the remaining years that the
stage ran, mail was picked up at the McGregor Ranch, which served as
the Post Office for many years.

The Silver World on April 8, 1876, listed the toll rates for the
Saguache-San Juan Toll roa

For each wagon and pair of horses
Each additional pair of horses. .
Loose cattle, mules, horses, etc.
Saddle animals, eac}

Sheep and/or goats. .

Any company proposing to build
specified the length of the road as well as the route which it would take.
Toll gates were limited to a maximum of one every ten miles and the
toll was prescribed by the county commissioners for two years after the
completion of the road. Work on the road was to be started 90 days
after receiving the charter with a minimum of $500 to be spent during
that time. Failure to meet these requirements meant forfeiture of all
rights to the charter. Rates for the toll road were posted at each toll
gate. Complaints about the road’s condition were to be directed to the
local Justice of the Peace or the county commissioners.

By today’s standards, most of these toll roads would be considered
little more than wide cow paths, or at best, difficult jeep trails. Con-
sidering the inaccessability of most of the country, even a wide cow
path was a boon.

Soon after Hotchkiss and Mears constructed the road through the
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Cebolla Valley, connecting Saguache, Lake City and the Animas Valley,
Professor Sylvester Richardson, leader of the Gunnison colony, super-
vised the building of a road connecting Gunnison and Powderhorn,
intersecting the Saguache-San Juan road as it left the Cebolla Valley.
The total length of this road was 80 miles. Beginning at Richardson’s
Mount Carbon coal mine, the road came south down Ohio Creek to
Gunnison. The route traveled south past the present airport, followed a
southwest direction along the foothills near the Gunnison River and
then proceeded along the banks of Willow Creek to the Big Springs on
Nine Mile Hill. At this point the road followed approximately the same
route as the present Colorado Highway 149 until it joined the Saguache
road in the Powderhorn Valley.

With this road completed, many tons of coal were hauled from the
‘mine at Mount Carbon to the Crooke's Smelter in Lake City. The new
settlers in the Cebolla Valley also benefited from this new road, for their
trade was not limited to Lake City and Saguache. By 1880, Richard-
son's road, which had been built at a cost of $2,000, was sold to Otto
Mears for a loss of $1,000.

On the Richardson road between Gunnison and Lake City it was
necessary to establish stage stations where fresh horses could be ob-
tained by stage drivers as they were needed. The first station out of
Gunnison was located on the A.K. Stevens Ranch, near Iola, now under
Blue Mesa Lake. The next stop was the Andrew's place, known as the
“Milk Ranch,” at the mouth of Milk Ranch Gulch where a small store,
saloon and dairy were operated in conjunction with the stables. The
last stop before continuing on to Lake City was at Barnum on the Lake
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Fork of the Gunnison River. Barnum was later known as Allen, when
the proprietor, B.F. Allen, ran a hotel for the travelers on the stage line.
During the days of the railroad, Allen’s name was changed to Gateview.

With two roads now leading into the Cebolla Valley, the new settlers
were connected to Lake City, Saguache, and Gunnison. Vegetables
raised in the valley, as well as cattle, found a ready market in the near-
by mining town of Lake City.

‘When the Saguache-San Juan Toll road was completed to the Lake
Fork, Hayden’s Geological and Geographical Survey party followed the
newly made wagon road into the valley of White Earth. One member
of the survey team, in his report of the activities of the party in the
summer of 1875 said:

Leaving the Los Pinos Indian Agency, we followed the wagon road
which leads to Lake City, (a new mining town on the Lake Fork of
the Gunnison) as far as the Lake Fork. Our first station was made
on the west side of White Earth River, ona granite hill

aley of the White Earth  the mouth of Beaver

much that its length is about twice that of the valley. The valley will
i is pardy settled.

About halfway down the valley the geologist on the survey team de-
scribed two groups of springs. The first group contained two springs
and a pool with an average temperature of 82° F. The second group of
springs were nearly all cold. There were a number of pools from which
no water escaped, and did not deserve the name of springs. Two springs
were deserving of any notice to the geologist. The first spring had a
temperature of 71° F. and had a strong sulfur odor. The second spring
bubbled up quite close to the road and had a temperature of 48° F.
Yet today, 'some of these springs water livestock and the cold springs
offer a fine treat with lemonade. [Footnote #2]

When leaving the valley, the Hayden survey team crossed the Lake
Fork and followed this stream down to the Gunison River, on their way
to the Uncompahgre country.

EARLY SETTLERS AND PROSPECTORS

The written testimony of three early settlers in the valley give not
only f the earliest butin t ive the location
where they settled. A copy of a letter written to a friend by Charles
Huntsman, son of David J. Huntsman, who settled in the valley during
July of 1876, contains what is considered to be the earliest information.
The information is listed in order of settlement, starting on Beaver
Creek, a tributary of the Cebolla that enters the valley at the present
Glen Sammons Ranch, and proceeds down the Cebolla to the present
Highway 149.

Huntsman writes in the letter: “‘The first settlers in the valley were
as follows: John S. Lemmon [Footnote #3)Barrett Place on Beaver
), William Matthias (Glen Sammons Ranch), Jack Testerman
(Radeka homestead, now owned by Ed Howard), C.P. Foster (middle
portion of Ed Howard Ranch), J.W. Jones (where David Howard lives),
D.J. Huntsman (lower portion of Dave Howard’s), W.B. Jacks (lower
portion of Dave Howard's) and William Pontius. All land below
Pontius, or which is the present Grant Youmans Ranch, was Indian
land and not opened for settlement till 1879, or so. When this was open
for location, Columbus Stone, W.P. Sammons, and Enos Hotchkiss
i Mr. Rice also located in the Valley. All

of the above men were married and had families except Jack Tes

and C.P. Foster.”

W.P. Sammons, another early settler, wrote in his autobiographical

story in 1928, the following description which covers a time period a
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" few years later than the Huntsman description.

“I, W.P. Sammons,
had the ranch on Beaver known as the Barrett Ranch. R.G. Radeka and
Jim Wilson had the Henry Rudolph Ranch now owned (in 1928) by Alva
Sammons. The land between that and the mouth of Eldorado Creek
was owned by C.P-Foster and Jack Testerman. [Footnote #4] The
Howard Ranch (W.C. Howard in 1928) was owned by John McDonough
[Footnote #4] and David Huntsman. John R. Smith owned the Frank
Andrews place, now Grant Youmans place. I think C.L. Stone and his
brother, Fred, owned the place between that and the Enos Hotchkiss
place, now the McGregor Ranch. I don't know who had the place now
owned by Bailey Wilson. [Footnote #5] I bought the lower part of the
Stone Ranch in 1884 to add to my other ground to patent. Now it is
owned in 1928 by Lewis Sammons. (Present Metcalf Ranch.)”

C.P. Foster, another early settler, first came through the Powderhorn
Valley on his way from the Los Pinos Agency to Lake City in 1874-75.
He tells in an interview, later published in History of Colorado, written
by Frank Hall in 1891, the names of early settlers and prospectors. The
order in which the ranchers and prospectors are presented does not give
any indication of their location as the previous two descriptions have.
C.P. Foster says: “Dr. Dorr and Ed Singer were prospecting and
hunting in this section in 1874-75. The early ranchmen on the Cebolla
from 1874-1876 were A.W. Testamen (Jack Testerman), James Jones,
Ephriam Matthias, William Snyder, William Pontius, W.B. Jacks,
Condit, W.P. Sammons, A.J. Stone, J.R. Smith, E.T. Hotchkiss, James
Andrews, John McIntyre and others.”

Some of the land changed hands quickly within the first five or six
years. By 1882, many of the early names were gone.

‘This water wheel was located on Deldorita Creek on the E.A. Foster Ranch and was.
Photo -
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HOW IT WAS IN 1882

The valley had been settled for seven years and much of the good
ranch land was taken when the editor of the Gunnison Daily-Review and
some of his friends decided to take a days journey to see what the
Cebolla country had to offer. Looking back almost 100 years to June
27, 1882, we find the valley ranches beginning to develop and a feeling
of security and prosperity prevailing. According to the editor, all the
ranchers in the valley were well fixed and appeared to be contented and
happy.

Cebolla! A fiying trip o the New Camp which willsoon take front
rank in the state — a valley rich n iron ore agricultural products
and lvestock.

On Saturday last in company with Judge G.A. Kellogg, AJ.

Spengel and James P. Clark, we left Gunnison at 730 a.m. for a trip

o the Cebolla sid 10 be one of the ichest iron regions in the country.

Thereare o oads thot e ut of Guison fo Cebola — the most

traveled is

road at Stevens Ranch, but we chose the route across Tumitchi

[Tomichil knouwn as the Richards: found it excellent.

Fora distance of five miles from the city the road is almost at water
ind smooth enough to run a train of cars. Professor Richardson

built it for a toll road about six years ago ata cost of 2000, but sold

it out o years ago to Otto Mears at  loss of$1,000.

The after crossing the Tumitchi [Tomichi), runs up Monument
Creeh for s milo, hence croes he divide b0 miles t South
Beaver Creek. We sau only one ranch on this stream, located last
‘year by W.B. Moore, who has a splendid garden and s raising con-
Siderable amounts of vegetables and garden truck. We follow up
South Beaver for about one mile through a canyon, thence up a gentle
slpeforhre mils i Sugor Cee s named o species of ger
grass which grows in the water. The Scott road joins the Richardsor
Toad at a point of rocks 17 miles from this city, a which paint a fine
view of the Continental Divide, the Elk Mountains, Mount Carbon,
Uncompahgre Peak and other mountain ranges and spurs are plainly
to be seen. These tuwo roads come together at an altitude of about
8500 feet.

STONE RANCH IS STOPPING PLACE
We reached the Stone Ranch (Powderhorn Postoffice) at 1 p.m.
where we refreshed the inner man with a splendid dinner. The post-

known as the Powderhorn and Cebolla. The ranch is in Saguache
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blacksmith shop adjoining the office and is doing good business.
Prese ol Hot orinan]
‘an important point, for it is the first stopping place between
[ bt It o Levky daily
e T T T T A
stock of goods, and the proprietors, James Andrews and R.Y. Gray,
AR atrvcn ot agh o S Aaing s Seedior
business. Powderhorn is about 15 miles above the mouth of the Ce-
bolla, where it empties into the Gunnison. Near the confluence of the
two streams is the new townsite of Ironton, which, with the develop-
ment of the rich iron mines nearby, must, some day make it an im-

rtant place.

e b e e L LB

Richardson, was given by an old timer to a ridge which runs down
from the i besoeen the Wit Barchond Lake Fork rivers. The
lying. with the

large end resting on the White Earth, hence the name “Powderhorn”
as applied to the stream running along the base of the ridge on the
northivet side. To obtin  good viewof the idge it wll b ncessary

Lake City. This wonderful el scats il

Commancing  the dide ¢ gradioly wlrges it o sosms 20
e
‘Stone’s ranch has be is
Lake City seven years. Itis a splendid
place, i Er e L inment of

ling, and there is an mme ofsood range ooty e e

on the ranch last season, they cut 18 tons of hay. Vegetabies e
have been grown in the im-

Dot ool R icts M rye and barey illdo well

found at their doors. Very little prospecting has been done wund

there though the indications are that mineral exists all around.

far, gold, silver and copper have been found, though to what e
se metals exist is not known.

PERRY SAMMONS' RANCH
From where atits mﬂlﬁum with the Powder-
M ebout .t B she et Ao S e valley
5 gl g s it Smechie The B e T
Perry Sammons and was taken last summer. Mr. Sammons has a-
bout 100 acres of pasture land, and a good log house and some fencing
at the canyon make up his improvements. [Present Dick Wilson Ranch]

THE McGREGOR RANCH

‘The next ranch belongs to Mr. McGregor, who has 160 acres, a hay
ranch, all under fence. Mr. McGregor bought the place last spring
of Isic] Enos T. Hotchkiss. Last year 40 tons of hay were cut, and
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this yearit
[Present Chet Rouviere Ranchl
C.L. AND ALMOND STONE
The next ranch belongs to CL. and Almond stone, [Present
Youmans' Store] who have over 300 acres of meadow, pasture, and.
tillaie land. They will cut about 40 tons of hay this season. They
e 15 head of stock, but their pasture will keep 50 head. On their
ten acres oftllabl land they have oats, potatoes, tumips,etc. They
have been on the lace about six month
JR.SMITH SILO
JR. Smith's ranch comes next. He has 80 acres of meadow land,
il cut th He

stable, with

Nest we coms to .1 (D Hanteman'splace, uhich consina 160
acres and is a first class ranch. It has  few acres oftllable soil, but
ity L by il plaga et o
‘years, and is one of the pioneers. On his place he can cut 70 tons of

and he has hept since he resided in the valley from 40 to 300 head
of cattle. He has a good house, stable, etc, and the entire ranch is
under fence.

A.J.STONE HAS FINEST RANCH
The next ranch belongs to A Stone, and contains 160 acres, all
under fence. It is no exaggeration to say it is the most centrally lo-
cated, and by al odds the finest ranch in the valley. It was originally
located by James Jones in 1875. Mr. Jones lived on the place about
three years when he sold it to John McDonough, who lived on it four
finally sold t the first of May to Mr. Stone. 1t is the oldest
ranch in the valley. It has 120 acres of the very best land, 20 acres of

for be
sides turnips, cabbage and other garden truck.
He has a comfortable house of five rooms, stable, celar, corral
well, etc. [Where David and Ruth Howard live]
2 C.P.FOSTER RANCH
The next ranch above belongs to C.P. Foster. [between Ed arid

The entire,
stable, etc. Mr. Foster has about 150 head of stock.

R.A.REDIKE

RA. n..m.ma Radeka] owns the next ranch which contains
80 acy fence. His place s six years old and tas purchased
reieg

land,

‘potatoes, besides other veg His stock
consists of  few head of horses.




“POTATO HENRY"

The next ranch is ouned by Henry Rudolph, a German, iwho has
160acres of meadow and pasture land. His place is six years o, but
e ha boenthre ondytre yars. He has from 16 1020 e f hases

0 hay presses,
oo e s el e e
them,

at his door, for three cents a pound, realizing for them, $2.250. Mr.
Rudolph s such a success in the raising of potatoes that the boys in
the valley have given him the name of “Potato Henry." [Now owned
by Glen Sammons]

The last ranc in the valley s uned by WM. Mcbride and contains

Turner]
frirgoid vt eriganstpock o hay an oo st 20300

pounds of potatoes. He has 15 head of cows, and a good house, stable,
ete.

GOOD STOCK COUNTRY
Al the ranchers in the valley are well fixed and appear to be con-
tented and happy. They are all furnished with mowing machines, hay
rakes, plows, ete. If the valley continues to improve in the next few
years as it has in the past, it will be a sort of Colorado paradise. It
is one of the best stock regions in the state, and the f-m that cattle
seven years and.
and coming out in the spring i good order for beef is proof that as &
stock country it is first class. Everything that is raised in the valley

Foster have families and some of the boys are whispering it around,
semi confidentially, that the latter does not intend to remain long
single.

MOUNTAIN OF IRON
hich
feet, the finest body of metallic ore in Colorado, if not in the United
States, crops out an rises to a height of several hundred feet. Itisa
veritabl iron mountain, and a scentific gentleman hasoften stated
railuay -

round the globe.

HOT SPRINGS
Pouwde d Cebolla
is @ hot spring said o be one of the best in the state. A year ago last
winter a building was erected over the spring by David Wood, but it
pr .J. Stone and.

fer on which
has been worked by them and takes in the spring.

Parties who live in the valley speak highly of the climate there in
the winter. The snow usually lasts from November to April 1. On the
north side of the hills the snow gets pretty deep, but on the south side,
the ground is bare nearly all the time.
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IDA GOULD FIRST TEACHER

Centrally located in the valley is  log schoolhouse, and a school
Has been in operaton three manths of each year for the last three
years. by Miss

.. Spencerin 167580, The nest Teochar s e sm Gould, iy

having a daily s ny 12 scholr, mmmh shous that the

TESTING FOR CARBONATES
Wihilein the valley we paid a visi to the shaft, now being sunk a
mile and a half distant up Jones Creek by the Cebolla Carbonate
Mining Company. The shaft i now down 61 feet and i the bottom
inch dril a depth of
25 feet, nnd work will be continued as mpldlyu men and money can
doit. I peop

bmm which are known to underiie the vast region tum-mmﬁn'

ughly examined by the best mining experts,
] ko enkesth gt e I s e Lo
come one of the richest and best in the state.

Bl e 1.0 RE T Foere Bl Mcetl, Harry D s Do, Middle
Row (L to i Fouia: Alve Sommons: Jeck Feison. Front
Row (Lo R): Fleyd Wilson, John Howard, Bailey Wilson, Fred Wilson.

Corb McNeill Photo, 1916
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SHOOTINGS — DUEL — RUSTLERS

The Cebolla country, like most frontier settlements in Colorado, had
its share of unscrupulous men. Nearly everyone carried a gun to pro-
tect himself or the interests of the community. The law seldom at-
tempted to restrict an individual unless killing or stealing was involved.
People looked with disapproval upon “‘claim jumping,” stealing, and
the bully who had little respect for the other person’s rights.

‘While life in the Cebolla Valley was generally peaceful and character-
ized by full respect for the law and the rights of each individual, there
are records of several exceptions.

The demand was great for hay in the surrounding mining camps, es-
pecially in Lake City. There were few places where hay could be cut
without first clearing the land, so the land in Summit Park was choice
ground because hay could be had for the cutting without the involved
process of land clearing. Hay prices in 1878-79 were at a premium,
selling for $50 to $100 per ton.

In the fall of 1878, a man by the name of “Oregon Bill” located a
claim in Summit Park, where hay could be cut easily. While building
2 fence to protect his valuable crop, he cut his foot. Since the nearest
doctor was in Lake City, it was necessary for him to travel the long dis-
tance there for medical attention. While Bill was away, Alec Rozha,
[Footnote #6] a Frenchman whose character was questionable at best,
went to Summit Park and “jumped his claim.” When Bill returned from
Lake City to find Alec in possession of his claim, he enlisted the aid of a
fellow by the name of Eastman to go with him to reclaim his land. Word
came down to the valley that Oregon Bill had killed Rozha, so C.P. Fos-
ter, constable, and D.J. Huntsman, Justice of the Peace, went to Sum-
mit Park to arrest Bill. Foster said: “I had a warrant to arrest Bill and
Saguache, arrested him and brought him back to White Earth.” A
he had left with his wagon and team for Saguache. We followed him to
Saguache, arrested him and brought him back to White earth.” A
preliminary trial was held before the Justice of the Peace, but since the
only eye witness was Bill's friend, Eastman, the defendent was ac-
quitted. Since all ground was held by “squatter’s rights” until after
1886, possession of ground was respected and claim jumping frowned
upon, Thus the acquittal of a man defending his property was to be
expected.
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In an interview with C.P. Foster, Ernest Foster, Claire Hotchkiss,
and Will Howard, William Brown, an early day school teacher in the
valley, learned about another killing on what was known at that time
as Davis Creek.

Davis Creek, which received its name after the shooting of one of the
Davis brothers, is a tributary of Deldorado Creek, more commonly
known today as Deldorita Creek. This stream flows into the Cebolla
through Dave Howard's ranch. The cabin where the shooting took place
was located at the junction of Davis and Deldorado Creeks. The Davis
brothers, who were prospecting in the valley, lived in this cabin. They
were considered “bad characters” and generally disliked by all who met
them.

A boy about eighteen years old, known only as Bob, came into the
valley prospecting and one evening came upon the Davis cabin. The
Davis brothers invited him to remain with them a few days and Bob
accepted, not knowing the character of these men.

The Davis boys teased Bob a great deal because he was from the
East and unaccustomed to western ways. One evening the conversation
turned to gun etiquette and Bob was told never to go for his gun un-
less he intended to use it.

Several days later when Bob returned to the cabin after a long day of
prospecting, he found the Davis brothers drinking and generally in bad
humor. Angry words were thrown around with Bob apologizing for in-
fringing upon their rights and hospitality and offering to leave. The
Davis brothers assured Bob this was not necessary; however, after a few
more drinks, their behavior bordered on violence. Due to the late hour,
Bob decided he would make the best of the situation until first light of
morning and then leave. However, some incident insued which caused
one of the Davis’ to kick and curse Bob, who drew his gun and shot his
tormentor.

Because of Bob's tender young age, he became frightened at the turn
of events, ran to the door to get out, and found the other Davis brother
holding it tightly closed. Bob shoved his gun in the Davis brother’s
stomach and demanded that the door be opened at once. Having al-
ready witnessed the killing of his brother, he obliged and Bob then
fled into the mountains where he was apprehended by the constable and
returned for trial to the Cebolla Valley. At the hearing before the Jus-
tice of the Peace, David Huntsman, public sentiment was in Bob's fav-
or, and he was acquitted on the grounds that he shot in self defense.
John McDonough and Mr. Wright were known to have said to the con-
stable, C.P. Foster, after the whole affair was over, that the boy did a
‘mighty poor job by not killing both of the Davis brothers.

DUEL ON THE BRIDGE

Sometime between 1880 and 1882, there was a duel fought in the
valley that resulted from an accusation that John Cogan had defamed
the good name of a young lady in the community and brought disgrace
upon her by telling everyone he and this young lady were to be married.
The young lady, however, had not even received a proposal of marriage
from John.

John, a young man whose intelligence was said to be decidedly in-
ferior, came to the valley and began working for John R. Smith. Smith
was considered a leader in social affairs and when he told John that he
should get married and that a certain young lady could be had for the
asking, John found this news pleasing. He began telling the people of
the community that he and the young lady were to be married. Smith,
seeing a chance for some new amusement, got John Mclntyre to get
a warrant for Cogan's arrest on the grounds that he had brought dis-
grace on the young lady and ruined her reputation beyond repair.

Smith made Cogan believe that he was his friend and would stand by
him. He told Cogan that Andy Stone was jealous and was responsible
for the girl turning against him in this manner and that the proper
thing to do was to challenge Andy to a duel. Smith assured his young
“friend” that Andy was a coward and would refuse to fight. This would
‘make John the hero of the valley, of course, and he would then win back
the affection of the charming young lady. Young John apparently be-
lieved him.

Smith took Cogan to David Huntsman, Justice of the Peace, to write
the challenge. The date and place were set for the duel and the challenge
delivered to Andy Stone, who in due time accepted, albeit with con-
siderable reluctance.

Practically everyone in the valley assembled on the bridge near the
Hot Springs at the appointed time to witness the most exciting event
in months. Guns were placed three feet in front of each man, who were
stationed at opposite ends of the bridge. As Enos Hotchkiss shouted,
“Go”, both men grabbed their guns. Andy stood firm pretending he
was trying to take good aim, but Cogan was shooting and dodging at
the same time. Cogan fired into the bridge a few feet in front of Andy
who was advancing toward him, shouting, “T have you now!” However
a faulty cap prevented him from firing, so Cogan then told Andy that
if he would give him five hundred dollars he would withdraw his chal-
lenge. Andy insisted that he was a poor man with a family and could
not afford to pay that much, so Cogan kept reducing his amount until
finally he offered to give Andy twenty-five dollars to call off the fight.
Andy replied that because he had been insulted in such an awful man-
ner, the fight would continue until one of them fell dead.

The guns were reloaded and the shooting began again. Cogan, still
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trying to shoot and dodge at the same time, shot into the bridge again
missing Andy. Realizing his poor marksmanship was gaining him
nothing, he threw his gun down and ran. Andy followed, holding his
gun on him until Cogan threw a rock which nearly felled Andy and that
ended the duel.

A mock trial followed which lasted for several nights and was as in-
teresting, it is said, as was the duel. Finally someone took pity on
Cogan and told him the true situation. With chagrin and embarrass-
ment he left the valley.

TAKIN' WHAT CAME HANDY

Cattle rustling is as old as the cattle industry itself and was not an
uncommon practice in the early days when men wanted an easy, even
though illegal way to start in the ranching business. Rustlers have al-
ways operated outside the law, even in the early days, just as they do
today. However, justice was sometimes a little different in the early
days than it is now. Such was the case with the Jones brothers when
they were finally caught.

Jim and his brother, Thompson Jones, were among the first settlers
in the White Earth Valley in 1875. By the fall of 1877, they were suc-
cessfully building a cattle ranch and seemingly working very hard to
establish their new way of life. Nothing is known about where the Jones
family came from before they settled in White Earth, but they were
soon involved in community affairs.

Jim's wife, Elmira, was busy with the new post office at White Earth,
while Jim and Thompson completed the fencing of the ranch and built
the necessary outbuildings. Their sister, Flora, had just accepted the
teacher’s position at the newly established school and was busy with
her new pupils.

Cattle were beginning to appear on their ranch, but the neighbors
did not seem to be able to learn from where they were being purchased.
Some of the cattle were butchered and some sold to a firm in Saguache.
Oral history contends that Jim and Thompson were suspected of steal-
ing strays from the Ute Indian's herd as it was being moved to the
newly established agency in the Uncompahgre Valley.

However, when one of the neighbors’ cattle were missing, and the
Jones herd was still slowly growing, closer attention was paid to their
activities. Joe Sargents lived on Indian Creek just a few miles west of
White Earth Valley. He had noticed that some of his cattle were missing
soon after the Jones brothers had driven their herd through his terri-
tory. After rounding up his herd and counting them, he found that
eight head were indeed missing. He notified C.P. Foster, who was the
Constable in the valley, and told him that he believed the Jones brothers
had stolen his cattle. At this point, C.P. Foster then talked with David
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Huntsman who was the Justice of Peace for the valley. It was decided
that the sheriff in Gunnison should be brought into the matter.

However, word travels fast in a small community, and while Foster
and Huntsman rode to Gunrison to notify the sheriff of Joe Sargents’
problem, the Jones brothers decided to leave while the gettin’ was still
good

A posse was formed in Gunnison while the proper warrants were being
issued, and when the posse returned to White Earth to arrest the sus-
pected cattle thieves, Jim and his brother were long gone. After six
days of tracking the men on horseback, the posse caught up with them
on Soap Creek in the Black Mesa country.

After returning to Gunnison, they were placed under a $1,000 bond.
Alonzo Hartman and others supplied the money to pay the bond and
the Jones brothers were allowed to return to their ranch until their
court hearing was scheduled. Because of family responsibilities, Jim
could not leave the country, but not so with Thompson. He imme-
diately skipped the country, leaving his brother to face the charges.

‘The case was to be tried in Granite, Colorado in Lake County. At this
time, Gunnison was attached to Lake County for judicial purposes. Re-
search showed that there was indeed a trial, for witness, justice of peace,
and sheriff’s fees were on record as being paid in connection with the
case. [Footnote #7] However, efforts failed to produce the outcome of
the trial for the court records are listed as “‘missing” from the court-
house. According to oral history, Jim Jones was asked to leave the
country without further delay. He sold his brand which was T.J. con-
nected, to Alonzo Hartman and sold his ranch to John T. McDonough,
a blacksmith from Saguache.

Perhaps, someday the true story of what happened in the case of the
People vs. J.W. and Thompson Jones will be known.
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GOLD!!! SILVER!!! COPPER!!! IRON!!!

Great hopes and expectations were placed in the potential that the
area surrounding the Cebolla Valley might have for mining. Most
of these expectations were never realized, but several towns resulted
from the mining excitement.

There have been two periods of intense interest in the mining po-
tential of the Powderhorn. During the early 1870’ to 1880's some pro-
specting and placer mining took place when the country was first opened
and settled. Prospectors eagerly searched for evidence of gold and its
wealth. As their hopes for instant wealth were not realized, many of
these early prospectors turned to ranching. Others continued to chase
the illusive pot of gold and left the area for the San Juans.

As lode mining came to the fore, a second period of interest began a-
bout 1882 and lasted until the early 1900's. Lode mining caused the
prospectors to cluster into new communities, lay out town sites and
establish a form of local government.

Del Dorita, an early mining camp in McDonough Gulch, [Footnote #8]
was started with great promise in 1882 by the Bay State Mining &
Milling Company. This company was organized for the purpose of
carrying on a general mining and milling business in McDonough Min-
ing District, located in Saguache and Gunnison counties. [Footnote #9]
The Bay State Company owned and undivided half-interest in the town
of Del Dorita with the Gunnison Mining and Smelting Company, whose
claims and mill site were adjacent to those owned by Bay State. A
picturesque description of the town is given in the Bay State Mining
and Milling Company Prospectus: “The town is beautifully situated at
the foot of the mountain at the junction of Dry Gulch with White Earth
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Creek, which is a tributary of the Powderhorn. [Footnote #10] The
streets run east and west along the stream which affords an abundance
of pure spring water to supply the camp. The Bay State ditch — laid off
by the Bay State Mining and Milling Company of Colorado, and owned
by them, is intended todivert a portion of the water from the stream and
carry it along the side of the mountain which would be a great help to
the water facilities of the town, and also to supply the smelters and mills
which will necessarily have to be erected.” [Footnote #11] The Bay State
mill site was situated on the creek above the town site of Del Dorita.
Town lots sold for $25 to $300, and because the demand was so
great, the price for choice locations were bringing from $500 to $1000.
Houses could not be built fast enough, so the miners and their families
were living in tents.

Three of the claims owned by the mining company, the Horn Silver,
Sarpedon and the Unexpected, were located adjoining each other on the
north side of the creek one and one-half miles below its source which
was fed by seven never-failing springs. About one mile and a half south
of this group of claims were the hopeful Lewis Tron claims which were
producing about five dollars per ton to their owners

The Big Elk Horn Mine, another of Bay State’s claims, was situated
on Iron Mountain about a half mile from the Horn Silver. It contained
gold and silver and was expected to return large dividends as the shaft
continued. The Ajax Mine ran parallel with the Big Elk Horn Mine
and showed good surface indications. All of these mines were said to
be nicely located and could be approached from two sides by a good
wagon road.

The Bay State Mining and Milling Company was capitalized at two
million dollars. Forty thousand dollars worth of shares were to be sold
to the public for fifty dollars a share, and one million fifteen thousand
dollars worth of stock was reserved by the company for working capital.

The Board of Trustees consisted of: William H. Fishback, George W.
Bittenbender, and George W. Brainard, of Gunnison, W.J. Briggs, of
Colorado Springs and James B. Fry, Jerome A. Soward, and Francis
P. Addleman, of Del Dorita.

The officers of the company were: Jerome A. Soward, of Del Dorita,
Colorado, President; W.J. Briggs, of Colorado Springs, Colorado, Vice
President; George W. Brainard, of Gunnison, Colorado, Secretary;
Francis P. Addleman, of Del Dorita, Superintendent; George W. Bitten-
bender, of Gunnison, General Manager and Foreman of the mines;
W.H. Fishback, of Gunnison, Treasurer and Attorney for the company.
[Footnote #12]

Even though the mifies showed good quality gold quartzite and silver
ore, and some of the mines were down as much as 45 feet, Del Dorita
was a ghost town within a year. It is not known how many people lived

25



in Del Dorita during that year and much of its history remains a
mystery to this day.

The more advanced methods of lode mining and competitive railroad
construction in Colorado created interest in the iron deposits on the
Cebolla. Miners who had claims began keeping up their assessment
work, paying their back taxes, and obtaining patents for their property.
The possibility of a railroad was more promising than at any time pre-
vious. In May of 1886, Benjamin W. Lewis, who owned the vast iron
claims in the valley, tried to interest Eastern capitalists in the possi-
bility of constructing steel mills in Gunnison. He said, “Gunnison has
coal at Baldwin, twenty miles away, lime sixteen miles northeast of
Gunnison, and iron thirty miles away on the Cebolla, while Chicago
hauls her iron ore nine hundred miles, her lime one hundred or two
hundred, and the coal four hundred and fifty miles.” [Footnote #13]
However, this speech was not convincing enough and little was done to
develop the iron deposits on the hills surrounding the valley. Even into
the early 1890’s the cost of constructing a railroad was considered too
great and the iron deposits with their potential were finally laid to rest.

The Old Lot Mine was probably the most consistent producer for the
White Earth mining district. It is located at the head of Milk Ranch
Gulch about three miles northeast of Powderhorn. The accidental dis-
covery of this mine, April 26, 1886, by two prospectors, Horne and
Mallette, on their way to Lake City, proved to be fatal for one of the
men. Examining the ground that had been ridden over many times by
area ranchers, they found it to contain free gold. Convinced of its po-
tential worth, the men had their property recorded in the Gunnison
courthouse under the names, Old Lot and Little Chief.

Horne and Mallette struck good paying ore from the beginning and
continued to work until they had taken out several hundred dollars
worth of ore. However, Horne and Mallette were not compatible as
partners, and one day while Horne was working in the shaft, the two
men began to quarrel. Horne was considered a “big bully”” and Mall-
ette, being a man of small stature, was naturally afraid of him. Horne,
threatening Mallette in a fit of anger, began to climb out of the shaft.
Mallette, knowing he was no match for Horne, picked up a rock and hit
him over the head, knocking him temporarily unconscious. Realizing
the seriousness of the situation, Mallette left the scene in great haste,
Only temporarily stunned, Horne crawled out of the shaft, grabbed his
rifle, and quickly followed in pursuit. On the flats above the mine, Horne
shot several times at Mallette but missed.

Horne returned to the mine and a doctor was summoned. However,
by the time the doctor arrived, Horne was near death and died a few
days later.

An indictment for Mallette's arrest was issued by H.M. Hogg, Dis-
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trict Attorney of Gunnison, Colorado. The following was found in a
Justice Docket of 1888, signed by A.J. Stone, Justice of the Peace for
Precinct No. 17 in Powderhorn.
O this the 22nd day of March, A.D, 1885, came Orin D. Mallette
of his own free will o ansuwer the Indictment of H.M. Hogg, District
Attorney of Gunnison county Colorado charging Orin D. Malltte,
lat

olorado. On or eb-
ruary, A.D. 1888, of maliciously killing and murdering H.0. Hore.
M ity to said.

in the sum. of three thousand dollas for his appearunce at the Dis-
trict Court of the Seventh Judicial District of the State of Colorado
on the second day of April, 1888.

Since Mallette was able to convince authorities that he had only been
defending himself, he was found to be not guilty of the intent to mali-
ciously murder H.O. Horne, and thus the charges against him were
dropped.

The Old Lot Mine has been owned and operated by many different.
individuals and companies through the years of its existense. Sarah
Horne, the widow of H.0. Horne, sold her interest in the property to
C.P. Foster and A.M. Carpenter on July 12, 1890, for $4,800 and leased
her interest in the Little Chief to the same parties. Carpenter later
sold his one-fourth interest to Fred Stone, C.L. Stone's brother, and
Lewis Smith on July 25, 1894, for $2,500. Mrs. Horne also sold her
equity in the Little Chief for $3,500 to the same parties at this time.

David M. Hyman had extensive mining interests on the Cebolla, so
he purchased Lewis’ and Stones’ holdings in the Old Lot Mines and or-
ganized a company called the Old Lot Gold Mining and Milling Com-
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pany with a capital stock of $10,000. Mining began to fail in this dis-
trict in 1898, and the property was sold for taxes by the county in 1900,
but Hyman was able to redeem the property before a tax deed was
issued and he kept the taxes paid until 1913, when it was again sold.

In 1917 the county sold a tax deed to Lou E. Neale for the consider-
ation of $1.00. Mr. Neale then organized the Old Dominion Mining and
Reducing Company on September 17, 1917, but the company failed,
and the property was again sold for taxes. The county issued a tax
deed which it sold to Fred Wilson of Powderhorn, November 9, 1927,
for $6.94 and the Gold Mining and Milling Company was organized. In
1930, this company merged with another company to form the Econo-
my Milling Company and proceeded to erect a mill and install expensive
machinery. Lack of capital and good quality ore, combined with the ex-
pense of hauling the ore finally contributed to the abandonment of work
on these mines.

In the early 1890's, small mining camps began to appear in the Goose
Creek and White Earth mining districts. By the end of 1893, strikes in
the Goose Creek area were the hot news items, and the small camp of
Dubois brought excitement to Goose Creek. The Goose Creek mining
district was organized, leading to other camps such as Goose Creek,
Talifero, Midway, Spencer, Vulcan and serveral others.

During the peak of this excitement Maurice, later called Tucker,
appeared at the lower end of the Powderhorn Valley, just below the
junction of the Powderhorn and Cebolla Creeks. The small camp was
named in honor of J. Maurice Finn, secretary of the Michigan Gold
Mining and Milling Company. This company built a ten stamp mill
near the east bank of the Cebolla, and during 1896 the town was platted.

Maurice Finn sold 80 acres of land to the Maurice Townsite Company
for $1,100 in April of 1896 and the town plat was filed May 11, 1896,
dedicating all of the streets and alleys to the public. The townsite con-
sisted of 860 lots and First through Tenth streets ran east and west
through the town. The north and south streets were named Hamilton,
Higgins, Stevens, Horace, and Sawyer Avenues.

The Powderhorn post office was moved to Milton Spencer's new store
in Maurice and the new hotel was doing a thriving business. Many of
the Dubois and Talifero merchants were moving their headquarters to
the new town, and there was a great deal of excitement in the air.

On the surface the ore looked promising as it had in many other
places, but when the tunnels and shafts were sunk, the veins pinched
out below the surface. The mining fever that had caused so much ex-
citement in 1896 left an abandoned town by 1897. The stamp mill was
s00n moved to the Old Lot Mine and a large boarding house was built
for the 20 miners who were working there. The post office was soon
‘moved back to its former location and resumed its original name, and
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today there is little indication that the town of Maurice ever existed.

Attention was soon turned to Copperville, a new town near the mouth
of Rudolph Gulch, on the east bank of the Cebolla, below the present
day Tomahawk Resort.

Henry Rudolph, a rancher in the valley, was the first prospector in
this area. He filed a claim for copper and a small, but promising a-
mount of free gold. His claims, the Cashier and Rainbow, attracted be-
tween 200 and 300 miners to the area and by the summer of 1897, the
town was growing by leaps and bounds. Nine houses, a hotel, and a
saloon were a part of the busy town by the end of the summer.

Only a trail connected Copperville with Powderhorn, and soon the
people of the camp were demanding that the county build a good wagon
road, which was soon accomplished.

Located about a mile up Rudolph Gulch was the Cashier, the most
promising of the mines in the region. Again, the surface indications
were more promising than what was found with furthier exploration, and
by 1899 the promise of Copperville was only a dream. Rudolph sold his
ranch to W.P. Sammons and left for California. By 1900, the buildings
had either been torn down or moved away, and nothing but the mem-
ory of the promising camp of Copperville remains.

Mining excitement and interest was again revived about 1900, when
a renewed interest was shown in the iron and manganese deposits on
the eastern edge of the Powderhorn Valley. This area had been pros-
pected in the early 1880's and some of the ore hauled to the Crooks
Smelter in Lake City. However, the titaniferous quality of the ore soon
caused the smelter to refuse any more shipments, and the mining ex-
citement once again died.

Mining in the Powderhorn was always of a more “hopeful”” nature,
and and miners contril more to the “exci " of
‘mining rather than to the economic base of the community.
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WHITE EARTH AND POWDERHORN POST OFFICES

The Lake City Silver World of February 12, 1876, says “A post office
has been established at Cebolla, to be called ‘White Earth,” with Mrs.
Elmira Jones as post mistress.” [Footnote #14] Charles Huntsman,
son of David J. Huntsman, remarks in a letter to a friend seeking his-
torical information about the early days of the western slope, that his
family came to the valley to settle just prior to statehood in the summer
of 1876, and that Mrs. Jim Jones was the post mistress at White Earth,
a small mining camp just above them.  This would place the White
Earth post office on what is now the David Howard Ranch on Deldorado
Gulch. [Footnote #15] Several sources referred to this ranch as the
oldest one in the valley, originally located by James Jones in 1875. In
reality, the White Earth post office served the community for over four
years, until it was relocated three miles down the valley at the Enos
Hotehkiss Ranch and renamed *“Powderhorn”".

Gunnison received its mail from Saguache through the White Earth
post office. The mail was carried on horseback or by skis into Gunnison
until the Barlow and Sanderson stage line offered Gunnison regular de-
livery service. [Footnote #16]

When the post office was re-located at “‘Powderhorn” on January
12, 1880, Enos Hotchkiss was the first postmaster. In the spring of
1881, Hotchkiss left the Cebolla country to settle in what is now known
as Hotchkiss, Colorado, which was named in honor of him. The postal
service in Powderhorn was discontinued for almost a month and then
re-established May 18, 1881, with Andrew J. Stone as post master.

The post office was subject to political appointment, depending upon
the party that was in the Presidential office at that time. Elijah Me-
Gregor was appointed postmaster January 26, 1883, and held this posi-
tion for almost 12 years. The postmaster’s job was then used as a polit-
ical football for approximately five years, passing from one individual
to another. In 1899, McGregor was re-appointed to the position, and
he or descendants of his family have served the tiny post office in the
Cebolla Valley for almost 94 years. On January 12, 1980, the Powder-
horn post office celebrated its centennial; however, as noted earlier, the
Powderhorn area was served by the White Earth post office beginning
January 24, 1876. [See Appendix A]
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THE THREE R’S — NINETY-SIX YEARS
OF SCHOOLIN’

‘Androws Lovie Radeka, Ki

m - Mina Garret, Ma
Photo - Corb McNeill

The days of the rural school in Powderhorn are gone, perhaps forever.
However, there was a time in the history of the community when that
institution known as the rural school was very much alive and played
a very important role in the lives of the families that lived in Powder-
horn,

As the first families began to arrive about 1875-1876, concern for the
children’s education soon became a primary concern. The community
met early in the summer of 1877 and organized a subscription school.
In writing remembrances of his first years in Powderhorn, Charles
Huntsman states that the first teacher was Miss Flora Jones, a daugh-
ter of Jim Jones, one of the first ranchers to settle in the valley. This
subscription school was located on the C.P. Foster Ranch in an old log
building which had been used as a blacksmith's shop.
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The Gunnison Daily - Review of June 27, 1882 states that Miss Ida
Gould taught school for three months each summer during 1879 and
1880. The article also states that the next teacher was Miss Ettie Gould,
who taught during the summer of 1881. However, school records show
that Mrs. William McBride taught during the spring and summer of
1881, before Miss Ettie Gould. The subscription school was unsuccess-
ful so the people then organized a school district in 1881, establishing
School District Number Ten, Saguache County. [Footnote #17]

A small log cabin that was located approximately one mile south of
the present schoolhouse was the location for the new school. The min-
utes of the first school meeting show that $25.00 was voted to be spent
for i consisting of flooring, paper, and a
stove. The stub in a check book from Saguache County, District Ten,
dated May 5, 1881, shows that William McBride was paid $32.07 for
his wife's services as a teacher and for partial payment for the stove in
the schoolhouse. The second check, dated May 16, 1881, for the sum of
$3.61 was also paid to William McBride for the balance due on the stove
and for the paper purchased by his wife for the school children. [foot-
note #18]

The next two checks drawn in August of 1881 were for $62.00 and
$88.00 respectively, for the purpose of paying the teacher. This was
the last known amount spent in 1881 by the school district, making a
grand total of $185.68 for the teacher’s salary and supplies.

Miss Emma McGregor was the next teacher employed by District
Ten in Saguache County for the summer terms of 1882 and 1883, Check
stubs indicate she taught fifteen-week terms during those summers,
receiving $40.00 as a monthly salary. Emma was the daughter of Elijah
and Ella McGregor, who settled in the Powderhorn Valley during the
spring of 1882 with their large family of eight daughters and two sons.
Emma later married Sam Hartman, brother of Alonzo Harman, another
early day Gunnison rancher. Sam and Emma settled in the Maher,
Colorado area and were prominent in the cattle business for many years.

Until this time the school house had only a dirt floor; the funds that
were set aside in 1881 for the school improvements had proved in-
adequate, so the teacher and the pupils were “making do” with the
dirt floor. C.P. Foster, one of the school directors, promised Miss Mc-
Gregor that if she would teach again he would see that a floor of boards
was laid in the school. His promise was kept, and the following school
season was much more comfortable for the teacher and the students.

The next check issued January 28, 1884 was from Gunnison County,
indicating the Powderhorn school had become part of the school district
of Gunnison County and was renamed District Number Fourteen.

On May 5, 1884, a meeting was called of all the legal voters of School
District Number Fourteen for the purpose of electing three school dir-
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ectors and for transacting other school business. The term, “legal
voters” would indicate that only the men were allowed to vote, for
women's suffrage did not become a reality until 1893.

At this meeting, D.J. Huntsman was elected chairman and C.P.
Foster was elected secretary pro tem. The title of District Fourteen
with its boundaries was formally voted upon and accepted. Then the
ballot for school directors was presented: E.J. Bowers, president, C.L.
Stone, secretary, and Charles Schecker, treasurer. This board was ac-
cepted and a levy of four mills on the dollar was set, by a vote of thir-
teen to ten.

Miss Lizzie Marsh was hired to teach a three-month term of school
during the summer of 1884 and was paid $40.00 a month for her ser-
vices. She taught again in the summer of 1885 and received $50.00 a
month. During these two terms, the district had twenty-two school
age children.

The second annual school meeting was called for May 4, 1885. Those
present voted to accept a four-month term of school, to continue the
four mill levy, and to build a new school house which was to be more cen-
trally located. This new building, however, was not completed until the
term of 1889.

Building the school was an affair for the whole community. The peo-
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ple of the valley, using pioneer methods, cut the logs, hauled them to
the school and then had an old-fashioned “house raising,” followed by
a dance and a social affair. A.J. Stone, the owner of the store in the
valley, donated a number of items which could not be made by hand.
Mr. Young, a carpenter, was hired to install the doors and windows.
The schoolhouse measured fourteen by twenty feet and had a pine floor,
three windows, and a shingle roof.

The story was often told by Fred Youmans about how the community
arrived at the centrally located position for the new schoolhouse. 1t
seems that two of the men in the community tied a ribbon on one of
their wagon wheels and started up the valley from the lower end. They
counted the number of revolutions the wheel made, using the ribbon as

a guide. This number was then divided by two, and on the return trip
down the valley the location was established. This device was often used
in pioneer days to measure distances.

From the fall of 1885 until the summer of 1889, some of the teachers
who taught before the completion of this new building, in addition to
those already mentioned, were Lizie Unruh, Mattie Hooker, Mary F.
Kirker, and Mary Williams. With the new building completed in the
fall of 1889, Miss Emma McGregor returned to teach eleven pupils:
Grace and Howard Stone; Maude and Lou McGregor; Sheldon Hyde;
Otto, Edgar and Ernest Bowers; and Lewis, Will and Blanch Sammons.

The original school board was elected in 1884, and during the school
year of 1885, E.J. Bowers continued as president of the school board
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and C.P. Foster as secretary. Henry Rudolph was elected as

to replace Charles Schecker. The same board continued through 1886,
and in 1887, J.H Dale replaced Bowers as president, with the rest of
the officers unchanged. In 1888, W.P. Sammons was elected treasurer
to replace Henry Rudolph. No record of school board members exists
from 1889 until 1895, when Richard Radeka, E.A. McGregor, and
W.P. Sammons were listed as school board directors. This same board
served until 1899.

Richard Radeka, president of the school board, died in 1898 and his
wife, Henrietta, was appointed in 1899 to finish his term of office.
Mrs. Radeka, E.A. McGregor, and W.P. Sammons comprised the
school board until 1901, when E.A. Foster replaced W.P. Sammons as
treasurer. From 1901 until 1907, Henrietta Radeka served as president,
E.A. McGregor as secretary, and E.A. Foster as treasurer. In 1907,
W.P. Sammons replaced E.A. McGregor as secretary. This board
served the community until after 1915. No other record of board mem-
bers could be found until 1932, where W.C. Howard, C.A. McNeill and
A.J. Sammons were listed as directors. In 1941 David Howard replaced
his father, W.C. Howard. The other two members remained on the
Board of Directors until 1943, when Mrs. Fred Youmans replaced C.A.
McNeill as secretary. David Howard, Mrs. Fred Youmans and A.
Sammons continued to serve as directors until 1960 when the rural
schools were consolidated in Gunnison County.

C.L. Stone and E.A. McGregor were instrumental in helping the
community to organize the first school district. When District Number
Fourteen was organized in Gunnison County, they both donated much
time and money, as did others in the community, to build the new log

which served the ity from 1889 until 1953, a pe-
riod of 64 years.

When District Fourteen was organized, there were 22 school age
children, and for the next seven years the school population averaged
21 students. The average enroliment from 1902 to 1917 was 22. At
one time in the history of this little school, there were 39 pupils. From
1935 until 1952 the average enrollment was 32 students, with the high-
est enrollment during the years of 1946-1948.

In 1913 the school enrollment reached 27 pupils and a twelve-foot
addition was added to the building. At this time new desks were bought
to accomodate the rising school population. Until 1933, when a small
cabin for the teacher was added, the school teachers boarded with
families in the community.

The Powderhorn school boundary lines became a problem as new
communities began to spring up in the surrounding country during the
1890’s. The original description of the school boundary lines was set
when District Number Fourteen was established in 1884. At that time
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the boundaries included, *...all the valleys of the Powderhorn and White
Earth Rivers and country tributary thereto, for a distance of ten miles
down the Powderhorn and about five miles each way in all directions
from the Powderhorn post office.” These boundary lines were adequate
until the new mining communities of Dubois, Talifero, and Spencer be-
gan to develop in 1894.

The new mining communities of Dubois and Talifero wanted their
own school, but were within the boundaries of the Powderhorn district.
They were located about five miles northeast of the Powderhorn post
office, but were seven miles from the school. Due to the severe winters
and lack of transportation, it was impossible for the students of these
communities to attend the Powderhorn school.

A letter from Mrs. Logan, the Gunnison County Superintendant of
Schools, to E.A. McGregor on September 8, 1896, details the problem:
“..the people of Talifero could either attach themselves to District
Number Twelve on the Lake Fork, or the Powderhorn teacher could
arrange to teach school a few months in Talifero with the people of the
community furnishing a room for the school.” After much debate and
controversy, the citizens of Talifero, by petition, established District
Number Twenty-Seven, and District Fourteen lost a valuable part of
its territory.

In 1953, the old, hand-hewn log schoolhouse built in 1889 was retired,
and the community built a new, modern school building. The bond
issue for the new building was unanimously approved by the citizens
of the community. The time period for paying the indebtedness on the
new building was set at 20 years, but the people of the valley were able
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to retire all of the bonds in 10 years. School was held in this new build-
ing until 1973, and in the fall of the 1973-74 school year, the children be-
gan attending school in Gunnison. Other than Crested Butte, Powder-
horn was the last rural school in the Gunnison school district. Thus
ended almost 100 years of education in the little rural school in Powder-
horn. [See Appendix B]

Back Row (L 1o R: Pegay Lou Howard, Betty Jean Youmans, Bille Jo Youmans, Dette Jardine. Middie Row
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Photo CA. McNell1940.41
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39



The ‘best cold soda and iron
springs for drinking purposes in
the state. Far superior to the
famous Manitou table water.

(EBOLLA HOT
DD\ ‘Q
S““\l‘ covcon HUNTING and FISHING

ANACE! Unexcelled.

UNDER NEW MANAGEMENT, i i
RENOVATED AND REFURNISHED, Buy your tickets to lola or Gate

View and take stage to Cebolla
The Most Health-Giving Waters SPrings. Prices reasonable.
in the West. Hot and Cold Writedor Particdlars to
il Sicice; Mgs. M. J. CuExowETH,

et e 2 Mgs. T. C. Murray,
Sure.
aneror RH TISM

Proprictors.
and all other diseases.

CEBOLLA HOT SPRINGS AND COMMUNITY HALL

The Cebolla Hot Springs Resort is situated on the west side of the
Cebolla River about one mile south of the junction of Powderhorn Creek
and the Cebolla River. During the early years it was a stopping place
for the stages and travelers passing through the valley, where a fine
meal and lots of hospitality was enjoyed at A.J. Stone’s table in the
Cebolla Hotel.

Andrew and Mary Stone came to Powderhorn in 1875 or 1876, and un-
der *“squatter’s rights,” filed on the land on which the Hot Springs are
located. By 1890 they had built the Cebolla Hotel and made many im-
provements on their property. They were given a patent for their 160
acre tract of land on November 3, 1891. During Stone’s ownership, a
bath house and outdoor pool were built, as well as several cabins.

When William Howard first came to the valley in 1890 or 1891, he
worked for Andrew Stone and told of the many miners who came from
Lake City to the Hot Springs to bathe in the waters because of the
great relief it gave them from arthritis and other conditions associated
with the hard labors of mining. Mr. Howard often took these miners in
a wheel barrow to the bath house because they were unable to walk.
After several days of bathing in the hot mineral water, they were able
to return to work. Though there may not be any medical evidence
associated with the curative powers of the mineral water, through the
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years the resort has been enjoyed by those ailing and those who just
enjoy the relaxed feeling the water brings

In February of 1892, A.J. Stone sold twelve acres, which included
the Hot Springs, to A.K. Stevens of Iola, Colorado. In 1894, Stevens
deeded a third interest in the springs to his daughter, Maude. Because
the Stevens owned a large ranch at Tola, they did not move into the
valley to operate their property, but instead leased it to several differ-
ent parties through the years of their ownership. The first to lease the
springs was John Risse, who operated a saloon in connection with the
hotel and also bottled water from the cold mineral springs, which he
sold in Gunnison. Mrs. E.D. Doyle operated the resort for Stevens from
1895 to 1898.

Mr. and Mrs. T.C. Murray and Mr. and Mrs. M.J. Chenoweth soon
took charge of the property and operated it until 1900. At this time,
John Cobbs of Lake City leased the hotel and springs and operated it
until his death in 1909.

Stevens had originally purchased the property for speculation and
during the period that he owned it, no attempt was made to improve
its potential, so when Jesse Phelps purchased it in 1910, he needed to
make several improvements. Some of the old cabins were torn down,
another bath house and three cabins were built, and a big ditch from
the springs to the Cebolla River was dug. However Phelps’ dreams for
the complete rennovation of the property were never realized.

Lewis Sammons, a son of W.P. Sammons,bought the Springs from
Jesse Phelps in 1920 and soon leased it to Dr. Charles Kinney, a dentist
who had come to Colorado because of failing health. Dr. Kinney ran a
store in conjunction with the resort until Lewis Sammons sold the pro-
perty to Oscar Johnson in 1923. Johnson owned it until his death in
1941 when Fred Youmans purchased it from the Johnson estate in
1942, The Hot Springs were a nice addition to the store and cabins
that Fred and Peggy Youmans already owned. Since Mr. Youmans’
death in 1970, his wife and daughter, Bobbie, have continued to oper-
ate the Hot Springs and the small country store that Fred built in 1927.

HOT AND COLD MINERAL SPRINGS

For a distance of a mile or more, between the Cebolla River and
Powderhorn Creek, numerous cold and Hot mineral springs are found
issuing from both sides of the hill that lies at an angle between the two
streams. At one time there were approximately twenty springs
ranging in temperature from 48 degrees to 115 degrees fahrenheit.

Their flow ranged from one-half gallon per minute to ten or fifteen gal-
lons per minute and were often accompanied with varying amounts of
carbon dioxide, detected by its distinctive odor. Many of the springs
bear names of the early pioneers of the valley, such as Schecker’s Iron
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Spring, Schecker's Soda Spring, and Nichols Spring. Other hot springs
in the state have been developed to a greater degree than those in the
Cebolla Valley, but the Cebolla Hot Springs are still enjoyed by the
guests at the resort and friends or neighbors who need to soak their
tired, aching muscles.

Photo - Corb McNelll

POWDERHORN COMMUNITY HALL

The residents of the Cebolla Valley built a community hall where
they could have public meetings and entertainments. Frequent com-
munity dinners and dances were held there. The Gunnison Republican,
on December 18, 1902, announces: ‘“There will be a grand Christmas
ball at Powderhorn, Thursday, December 25, in the new hall which is
nearly completed. A cordial invitation is extended to all who enjoy a
good time. Those who, in the past, have been fortunate enough to at-
tend a dance in the valley will need no second invitation. To those who
have never been there, we will say that if they attempt to duplicate the
enjoyment anywhere else they will simply waste their time.” On
Christmas eve the school children and other young people of the com-
munity gave their Christmas program at the new hall which was the
first entertainment enjoyed in the new facilities. The young people
who participated in the program are familiar names in Powderhom
history: Maggie Sammons, Cora Cobb, Tom Foster, Fred Wilson, Annie
Sammons, Myra and Maude Radeka, John Andrews, Jessie Foster,
May Nichols, Anna and Wilma Matzke, Alice Pulliam, Hazel Andrews,
Harry Schnepf, Line Radeka, Kate Sammons, Clarence Radeka, and
Maude McGregor. The instrumental music was provided by Steve
Doering, Lew Neil and Sheldon E. Hyde. The Gunnison Republican on
January 8, 1903, reported: “The first Christmas dance given in the
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new hall was a great success. The hall was crowded. Everyone in the
valley attended and some from Spencer. All enjoyed a merry time.
Music was furnished by Mr. Yant of Dubois and Lewis Neil of Spencer.”

The following year two young men in the valley, Sheldon Hyde and
Steve Doering, sponsored the second Christmas Ball and even had
dance cards printed for all of the young ladies.

This program belonged to Grace Doering, Courtesy of her daughter
Juanita Terrell Thomas.
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THEY CAME TO POWDERHORN

The biographical sketches in the following section of this book are in-
cluded as a result of the numerous requests the author received for
family information during the six years of research and preparation of
this history. During this time, it has been interesting to note the di-
verse backgrounds of the pioneers who came to Powderhorn.

The sketches embrace the period from 1875 to 1900 and include those
people who came to Powderhorn during this early period and held
ground by squatter’s rights or those who either patented that ground
or sold it to those who did patent the property.

Some of the sketches contain a more complete picture of families
than others, due to the availability of information. Some of the very
early families remain a mystery and appear to vanish into the mists of
time. Perhaps as the research continues, more information will be
available about these people.



THE ANDREWS FAMILY

It is uncertain when the Andrews family first came into what was no
doubt the Colonial United States. Oral family history tells they were
British sympathizers and, to escape conscription during the War of
1812, moved from Vermont into Canada. It was near the Geogian Bay
area of Ontario that Elkanah Healy Andrews, son of Elkanah Andrews
was born in 1824, Here he grew to manhood and married a young girl
of Irish descent. Elkanah and Eliza Jane Phillips were married October
2, 1849, by Rev. John Andrews, a circuit riding preacher who was
Elkanah's older brother.

Nine children — three girls and six boys — were born to Elkanah and
Eliza Jane. Of these nine children, five sons and one daughter were to
later figure in the early history of Powderhorn and Gunnison.

The first of three Andrews brothers to come to the Powderhorn Valley
to settle and take up ground was James Harrison Andrews. James was
born on August 29, 1855, in Montague County, Canada, the third child
and second son born to Elkanah and Eliza Jane. While the family still
lived in Canada, four more sons were born: Franklin Herbert in 1857
and Richard Hiram (Dick) on December 21, 1860. The family then
moved to Mt. Forest, Canada, where John Wesley Andrews was born in
1863. The family moved again, this time to Brook, Canada, and it was
here that George Andrews was born in 1866.

By 1870, the family had moved back into the United States and set-
tled on an Towa farm in the Storm Lake country, near Alta in Buena
Vista County. It was here that Mary Andrews, later to become Mrs.
Columbus L. Stone and live for many years in the Powderhorn Valley,
‘was born in 1871.

In the spring of 1877, James, who was now a young man of 22 years,
helped his father put in the crop for the coming harvest, finally yielded
to the yearning to come west which had become so intense that he left
for an unknown destination in faraway Colorado, telling his family not
to follow him. It is not known why he left so abruptly or what his orig-
inal destination was, but we do know that he went by train to Walsen-
burg, then over LaVeta Pass to the end of the railroad line. He then
took the stagecoach over Wagon Wheel Gap, via what was later known
as the Creede area, and over Slumgullion Pass into Lake City. He
worked for awhile in the mining district near Red Mountain and then
hired on to work for A.K. Stevens on his ranch near what would later be
called Tola, Colorado. His work involved driving cattle from Utah into
the Paradox Valley, where they were wintered, then moving them to
the lower Gunnison for the summer.

In May of 1882, Jim and his friend, R.Y. Gray, purchased a small
store in Powderhorn. Before taking up his own ground, he did some
prospecting and filed on some claims that he later added to the ranch
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ground he patented.

Meanwhile, the rest of Jim’s family did not heed his advice, but fol-
lowed him to Colorado. His brothers, John and Dick, joined him in the
valley in the early part of 1883. Their parents, Elkanah and Eliza, ac-
companied by their sister, Mary; and a brother, Frank, and wife, Ida,
sold their farm in Iowa in the spring of 1882 and took a colony of people
into the Dakota Territory. This venture ended in failure and grief.
Frank’s wife died there leaving an infant daughter, May, less than a
year old. The survivors left the Dakota Territory and joined their sons
in Powderhorn during the summer of 1883.

By this time, Jim had purchased from A.J. Stone the land that had
originally been settled by Jim Jones in 1875 and was beginning the long
process of clearing willows and improving his ranch land.

Elkanah and his family acquired some land in what became known as
the Milk Ranch Gulch and ran a stage stop, store, and a dairy. They
sold butter in Lake City and buttermilk to customers who passed
through the area by stagecoach. Elkanah soon became involved in the
community and was elected Justice of the Peace in the fall of 1883.
They lived in Powderhorn for a number of years before moving to Gun-
nison. Eliza Jane was 71 years old when she died in 1904, and Elkanah
died in 1907, at the age of 83.

About 1885 or 1886, the John R. Smith family left Powderhorn, and
Frank Andrews purchased their squatter’s rights. John Andrews pur-
chased the squatter’s rights belonging to David Huntsman, and now
the three brothers had adjoining ranch land.

Frank married one of the local girls, Mary McGregor, in October of
1885. Mary had come to Powderhorn with her parents, Elijah and
Ella McGregor, in 1882. Frank and Mary lived in the valley for 30
years and raised a large family before moving to their Ohio Creek ranch
north of Gunnison in 1915. During the time they lived in Powderhorn,
four sons and four daughters were born and many of them lived in the
Gunnison and Powderhorn area; Herbert Franklin, born June 28, 1886;
Neil M., born September 20, 1888; Hazel P. born December 20, 1890
and John F., born November 16, 1893. Keith M. was born November
9, 1897; Ila F. was born on July 14, 1902 and Thelma M. was born on
October 2, 1911. Frank died in 1945 at the age of 87 years and Mary
was in her 90's when she died in 1962.

Between 1883 and 1892, Jim Andrews had worked hard building his
ranch and adding to his cattle herd. In the winter of 1892 or the spring
of 1893, he returned to Canada, where he had spent his boyhood days.
Here he married Louise Kerford on July 14, 1893. They immediately
returned to their ranch in Powderhorn to find everyone thrilled with
Jim's new bride. The new couple had three sons during the years they
lived in Powderhorn; Ernest Kerford, born June 26, 1894; Bruce Byron,
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born March 18, 1896; and Ivan Leslie, born July 10, 1897. Ivan still
lives in Hudson, Colorado and was in the cattle feeding business for
many years.

John Andrews, who had purchased David Huntsman's squatter’s
rights, stayed in the valley for awhile making the necessary improve-
ments on his ranch land so that he could apply for a patent when the
valley was surveyed in 1887. On June 11, 1890, he married Cora Allen,
the daughter of B.F. Allen, who ran the Allen stage stop on the Lake
Fork near Powderhorn. John sold his land to his brother, Jim, and
moved to Lake City where John ran a meat market until they moved to
Creede in 1892, and again established a meat market in that city.
Eventually they moved to Utah, where they owned a grocery store for
a number of years. John and Cora had three children; a daughter who
died in infancy; George Allen Andrews, who was born in 1893 or 1894;
and Russell Philip, who was born about 1904.

The ranches that Jim and John Andrews patented are presently
owned by Ed and Vonnie Howard. The ranch that was patented by
Franklin Andrews is now owned by Grant Youmans. [Footnote #19]

Eliza Jane Andrews Elkanah Healy Frank and Mary Andrews

Photo - Grace Mary Andrews

Photo - Edna Andrews

James and Loulse Andrews - 1893
Photo - Edna Andrews

John and Cora Andrews - 1890
Photo - Edna Andrews
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CLARENCE PUTNAM FOSTER

C.P. Foster was born in Wakefield, Massachusetts, November 20,
1846. Raised on a farm and educated in the common schools until the
age of thirteen, he continued his education by learning the shoemaker's
trade as an apprentice. Later, he worked on a farm and in a notions
store and handled several paper routes, delivering the Boston Herald
to three or four hundred customers. At the age of 17, he enlisted with
the 50th Massachusetts Infantry and served until the close of the Civil
War.

At the end of the war he was employed in a leather establishment,
until his left hand was badly crushed. The injury compelled him to
abandon this pursuit and return to farming. But the summer of 1874
found Foster yearning to come to Colorado and begin a new life on a
new frontier. He arrived in Colorado Springs in September and left
in a short time with a wagon and team of mules bound for the Los Pinos
Indian Agency. Here he was given a job in the commissary depart-
ment, and later he accepted the responsibility of teaching the Indians
how to farm.

When the Ute Indian Agency was moved from Los Pinos to the Un-
compahgre country near Montrose in 1875, Foster and the agency
blacksmith, George Walton, went to the booming town of Lake City.
After purchasing some town lots and building a cabin in which to live,
they opened a blacksmith shop on Third Street. They hired Charley
Murray to assist them in their new enterprise, but by summer Foster
was anxious to get back to working the land, a life that he loved most.
Walton and Foster dissolved their partnership, and Foster settled in
the White Earth Valley on the ground that was to be his home for the
next 29 years.

Mr. Foster was active on the school board in Powderhorn for many
years and served as a Gunnison County Commissioner in 1888. During
the years he lived in Powderhorn, he continued numerous business
partnerships in Lake City. At one time, he owned and ran a slaughter
house and meat market there. In the late 1890’s he assumed a partner-
ship in the Patz and Richards Store, which he eventually owned alone.
Still later he sold the store to Henry T. Hoffman, son of the Lake City
pioneer doctor, D.S. Hoffman. In several other business undertakings,
he was a partner with his close friend Harry Youmans, another early
settler of the Powderhorn.

In 1905, Foster sold his Powderhorn ranch to Octave and Henry
Couraud, sons of the widow, Elvina Couraud, and moved to Olathe,
where he continued to farm and enjoy the benefits of a milder climate.
Here he lived the rest of his years, often visiting his old friends in the
Powderhorn and Lake City areas.
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He passed away on his Olathe ranch, April 16, 1934, at the age of
87, just five months after the death of his faithful friend, Harry You-
mans. Fifty years of his life were given to building the western Colo-
rado cattle industry. The ranch that he patented and helped to build is
now a part of the Ed Howard ranch, and white faced Hereford cattle
still graze the meadows that were only filled with willows when Foster
came to Powderhorn.

Clarence Putnam Foster Photo - Chet Rouiere

JOHN & NARCISSA McDONOUGH

John Thompson McDonough was born in Franklin County, Pennsyl-
vania, on September 23, 1845, He married Narcissa Kesselring, who
was also a native of Franklin County, born January 5, 1846, After
losing three infant children, they came west and began a new life in
Saguache, Colorado, where John opened a blacksmith shop. He had
learned the trade in Pennsylvania and was very skilled at working with
iron. While he and Narcissa lived in Saguache, two sons were born:
John Fredrick, July 3, 1875, and William Clarence, April 13, 1877,
They lived in Saguache five years before moving to the Powderhorn
Valley, where John ran a stage station and trading center for horses
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and stock which were in great demand on the Saguache-San Juan Toll
road. The stage station was located on what is now the Howard ranch
near the junction of Deldorita and Cebolla Creeks. After they came to
Powderhorn, their daughter, Mary, was born on February 12, 1879.
The Ute Indian removal from the state to a reservation in Utah,
gave John an interest in purchasing the old Los Pinos Agency on the
Cochetopa. The treaty of 1880, which removed the Utes from Colorado,
contained the stipulation that no former Indian land would be opened
for settlement under the Homestead Act, but, should be sold at auction
to the highest bidder for at least $1.25 an acre. John purchased the
former Ute Agency for that amount and soon left Powderhorn with his
family.

Narcissa Kesselring McDonough
Photo - Park McDonough

John Thompson McDonough
Photo - Park McDonough

In 1881, shortly after the family had settled in their new home, an-
other daughter, Ida, was born, In 1887, Benjamin Franklin, their third
son, was born. Once again John and Narcissa were faced with the loss
of yet another child; this time their daughter, Daisy, who died in 1889.
John was known for the fine horse flesh he enjoyed raising. His
Hambiltonian trotters were in great demand as buggy horses, and he
was often seen in Gunnison, proudly displaying a *‘spanking” new
team. As the years progressed, horses were replaced by some of the
finest Hereford cattle on the western slope of Colorado. John's son,
William, took over the ranch and ran it for many years until his son,
Park, took the reins. Then Park’s son, Bill, came into partnership with
him. The ground that had originally been the Los Pinos Indian Agency
saw five generations of McDonoughs. They loved the land and lived
there 82 years, developing one of the finest Hereford ranches in western
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Colorado. In 1963, the ranch was sold to the Rio Grande Grazing
Association.

John Thompson McDonough died at the home of his son, John Fred-
rick, in Paonia, March 7, 1909, and his wife, Narcissa, died in Gunnison,
March 11, 1919. John is buried on the ground that he loved so well,
the old Agency, and Narcissa is buried in the Gunnison Cemetery.
Their daughter, Daisy, who died in 1889, also rests on the hillside above
the ranch. [Footnote #20]

DAVID & MAUDAUA HUNTSMAN

David J. Huntsman was born December 25, 1837, at Brushy Prairie,
Indiana. He moved with his family to Franklin County, Kansas, where
he was married to Maudaua E. Reed, December 24, 1867. Maudaua
was born in Little Sandusky, Ohio, on May 3, 1842, and had also moved
to Kansas with her family. David and his new wife moved to Paola,
Kansas, where their first child, Charles, was born November 29, 1868.
When Charles was about two years old, they moved to Independence,
Kansas, where their second child, Jennie, was born July 18, 1872.

In the early part of the summer of 1876, the family decided to cast
their lot among the many who were going to the western slope of Colo-
rado. They traveled from Independence by train to Pueblo, and made
the remainder of the trip overland by wagon. They arrived in the
Powderhorn Valley, then called the White Earth Valley, just prior to
statehood in July of 1876.

The valley was partly settled, but several pieces of choice land were
still available, so David settled his family, and a brother, Edward C.
Huntsman, upon their claim and began to clear the land. Since hay
was bringing a handsome price, they raised hay to sell in Lake City
rather than raising cattle as others were doing.

In late years, David's oldest child, Charles, who was eight years old
when they first came to the valley, told that the first school was es-
tablished in the summer of 1877 with Miss Flora Jones as the teacher.
It is thought that Flora was a daughter of Jim Jones, who lived on
the ranch just above the Huntsman place. Charles said that when he
was just a lad, only the creek in the lower valley was called “Powder-
horn,” and the Cebolla Creek was called “White Earth Creek.”

Charles and Jennie attended school in the valley, but winters were
long and school was held only in the summer. Their father felt they
needed more education, so he took his family to Lake City during the
winter 5o the children might attend school there.
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While David and Maudaua were living in the valley, their third child,
Fred Reed Huntsman, was born May 13, 1881. When the Ute Indians
were removed from the state, and the Uncompahgre country near
Montrose was opened for settlement, David moved his family there
and purchased some farm land two miles from town. His brother, Ed-
ward, remained on the ranch in Powderhorn several years, before finally
selling his squatter’s rights to John Andrews.

David Huntsman was one of the first justices of the peace in the
valley. The valley was actually a part of two counties — Gunnison and
Saguache — for several years. A.J. Stone was appointed a justice Octo-
ber 1, 1877, and served the lower valley, which was in Gunnison County.
Huntsman was elected in 1880 and served the upper valley, which was
in Saguache County.

David’s daughter, Jennie, recalled in her diary: “In our household
we married the living, said the last words over the dead, held prelim-
inary court over the murderer and, if need be, made a casket for some-
one’s long last sleep.” Such were the duties of the justice of the peace,
for the county seat was many miles distant and over roads that were
primitive, at best.

The flat-topped mesa that stands behind the schoolhouse, was named
in honor of the Huntsmans who first settled on the ground that is now
part of the lower meadow on David Howard's ranch.

After the Huntsman family moved to Montrose, the last Huntsman
child, Guy, was born on December 23, 1883. David and his wife raised
all of their children on this little farm near Montrose. David died in
March of 1919, at the age of 82 years, and his wife, Maudaua, in 1927,
at the age of 85.

Their son, Charles, married a local Montrose girl, Buelah Armour in
1908, and they had three children: Armour J., born April 25, 1909;
Shirley, born September 13, 1911, and Dixie Charline, born May 11,
1916. Buelah died March 6, 1942, and Charles died March 8, 1947.
Charles was a prominent businessman in Montrose all of his life, owning
and operating a variety store, first with his partner Nathaniel Barney
and later buying his partner’s interest in the business.

David's daughter, Jennie married James Machir Foster in 1894.
James was also one of Powderhorn's early settlers, in partnership with
his brother, Ernest A. Foster, and a cousin, John W. Foster. (See James
Machir Foster Biographical Sketch). James and Jennie had one
daughter, Hazel Foster Trimble, who now lives in Longmont, Colorado.

Fred Huntsman, who was born in Powderhorn, married Bertha Bloom
in 1913 while living in Montrose. They had no children and they lived
in Grand Junction, until he was called to serve in World War I. He
died in 1918 during the great flu epidemic.
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‘The Huntsman family was among the very earliest settlers who came
to a ibuted to the very beginnings of th
ity life. They, like others, moved farther west, but only after leaving
their mark in the valley that they had helped to settle. [Footnote #21]

ANDREW J. STONE

The original Stone family immigrated from England in 1657 and
settled at Warwick, Rhode Island. Four generations later the Stones
moved to Abbington, Pennsylvania, then only a wilderness. Four gen-
erations after this, Andrew Stone, born in Pennslyvania in 1852, came
to Powderhorn in 1876 as a young man of 24 years. This family is a
typical example of the westward migration of people across the United
States.

Very little is known of the members of the Andrew Stone family prior
to their arrival in Powderhorn. Andrew had arrived in the valley in
1876 with his wife, Mary Lews, and their year old daughter, Grace.
They settled on the ground that Andrew eventually developed into the
Cebolla Hot Springs. They ran a hotel and stage stop for the travelers
on the Saguache-San Juan Toll road.

Andrew’s wife was also a native of Pennsylvania, having been born
there in 1855. While they still lived in Pennsylvania, their daughter,
Grace, was born in 1869. Three years after settling in the Cebolla Val-
ley, a son, Howard, was born in September of 1879, [Footnote #22]
Grace and Howard attended the little school in Powderhorn, where
Grace was one of the first students after the school was established in
the summer of 1877.

Oral history maintains that another daughter, Ruby, died when a
small child and is buried behind the cabins at the Cebolla Hot Springs.
To this day, the grave is still taken care of by the present owners of the
Hot Springs.

Andrew was soon involved in community affairs and was one of the
leaders in the establishment of the first school. In 1877 he was ap-
pointed justice of the peace and served until 1882. In 1886, he was e
lected again and served in that capacity for at least eight more years.

Mr. Stone’s land patent, dated November 3, 1891, has the distinction
of being one of the two oldest patents issued in the lower Cebolla Val-
ley. Even though all of the land was lived on for many years, no official
patents could be obtained until after 1887. Townships 46 and 47 were
surveyed in 1887 and then applications for patenting land were ac-
cepted in the Land Office.
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In 1893 the Stones sold twelve acres of their land which included the
Hot Springs, to AK. Stevens, of Iola, Colorado, but the family re
mained until 1894, when the remainder of their property was sold to
Prescott T. Stevens.

The Stone’s daughter, Grace, married John Francis White of Lake
City, February 18, 1894. It is not known just how long the Stones
stayed after 1894, but it is known that they later moved to Arizona,
where Andrew was involved in prospecting and mining.

Andrew was an uncle of Columbus Stone, who was another one of
the early pioneers of the valley.

CHARLES H. SCHECKER

While he was yet a young man of 33, Charles Schecker came from
Towa to settle in Powderhorn during the summer of 1882. Very little
is known about his life before he came to Colorado o why he, like many
others, chose the small valley in the heart of the Cebolla country as the
place to establish his home.

One source gives his birth date as September 2, 1849, in the Province
of Baden, Germany. Another source lists his birth as “at sea,” and in-
dicates that his parents were born in . Personal family albums
lst his birth date as 1848 and his parents as Charles and Fredericka
Braushire Schecker.

Charles became involved in the affairs of the Powderhorn community
so0n after he arrived in the valley and took an active interest in school
affairs, even though he was not married and had no children of his own.
In 1884, he served as treasurer of the Powderhorn schoolboard.

Schecker improved and patented two tracts of land in the lower val-
ley near the junction of Cebolla and Powderhorn creeks. He received
a patent for 160 acres of good ranch land on July 9, 1895, and in 1896
hereceived a patent for 80 acres of Desert Land Tract.

After establishing his ranch and living alone for many years, he mar-
ried Mrs. Hannah Elizabeth Overholt in 1898. She was a recent widow
with a threemonth-old daughter, Laura Marie. Marie, as she was
known to all, grew to womanhood in the valley and married a Gunnison
railroad man, Jim Darter.

Charles and Hannah sold their ranch in 1925 to Richard Bailey Wil-
son, whose son, Dick Wilson, still operates the ranch.

‘Hannah died in 1929, more than 20 years before her husband. Charles
lived six months past his 100th birthday and was Gunnison County’s
oldest citizen at the time of his death in February of 1949.
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The Josephus H. Dale Family
Photo - Marge Chinery

JOSEPHUS & MARY DALE

By 1883, when the Dale Family arrived in Powderhorn, the commun-

ity had grown considerably since 1875. Josephus and Mary Dale had

five children when they came to live in the valley; Stella (1872), Edward

(1874), William Albert (1876), Oliver (1878) and James (1880). Four

children were born after they settled in Powderhorn: Lillie Alice (June

1884), Frank (May 1886), Winnie (June 1889) and Robert (February
894).

Josephus, better known as Joe, was a prospector and miner at heart,
but he had decided to try ranching for awhile. In 1894, he patented the
149-acre parcel of land that is now a fenced pasture belonging to Glen
and Loline Sammons. The Mountain View Cemetery is located within
the boundaries of this property. Actually, the cemetery location was
decided upon before Dale settled on the land. The view from the ceme-
tery hill gives a striking panorama of the entire length of the lower
Powderhorn Valley.

Joe was only 33 years old and his wife was 26 years old when they
first settled in Powderhorn. Joe and his older sons built their small
log home that stood near Beaver Creek close to the ground they cleared

of willows so that they could raise hay to feed their small amount of

livestock. As the boys grew up, they became proficient hunters and
were often out in the hills providing meat for the family. Gooseberries
and chokecherries grew profusely in the wild and were picked by the
children and sold in five-gallon pails to many of their neighbors.
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Albert Dale, a lad of about 15, and his younger brother, while out
looking for berries on Summit Park, had the luck to capture and drive
home a young elk for a distance of some eight miles. It is said that
this elk was later trained to pull a sleigh and in the winter the Dale
family were often seen with this elk, sleigh bells and all the trappings,
pulling the family sled as would a horse.

Joe could not forget his desire to prospect and mine the illusive metal
that he thought would be in each claim he worked. He was involved
with the mining and prospecting that brought the small town of
Copperville into existence in 1897. He was also involved in mining a-
round Spencer, Colorado, in the mid-1890’s and owned the Dale Mill.
Finally, in 1899, their ranch was sold to W.P. Sammons and the Dale
family moved to Vulcan to pursue a more active role in the mining ex-
citement there.

Very little is really known about Joe Dales success in his mining
ventures. Hopeful, as all miners are, maybe he did strike it rich even-
tually.

COLUMBUS & MARY STONE

Columbus L. Stone was a native of Pennsylvania. He was born in
Lackawanna County, in 1857 near the farming community of Waverly,
which is northwest of Scranton.

His parents were Hannibal and Clara (Parker) Stone. They were also
native Pennsylvanians and were residents of that state until after the
Civil War. The Stone family then moved to Illinois, where they farmed
until Hannibal died in 1866. Hannibal was only a young man of 31 and
when he died his wife, Clara, was expecting their fifth child.

Columbus was only nine years old when his father died, but since he
was the oldest child, it was his duty to assist his mother in providing
for their large family. Since he worked long hours on their farm, his
only opportunity for education was limited to what was offered in the
hard, but effective school of experience and practical work.

By the time Columbus was twenty-one years old, his brothers and
smarswmn]demmghmhslpthnrmoﬂl«mmthefammh:bmght
his own farm nearby. Letters came often from his uncle, Andrew Stone,
who had settled in the Powderhorn country in Colorado, telling of the
virgin country and the opportunity for land. Soon the desire to join
him could not be withstood, so Columbus persuaded another uncle,
Almond Stone, to join him in his venture to the West. In 1879, they
came to Powderhorn.
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Columbus found whatever work was available in the valley for the
next three years, working for his uncle, Andrew Stone, and for other
settlers who were clearing land to be put into production. When the
valley was formally opened for settlement in 1882, he took 160 acres of
land in the lower valley, which had been previously thought to be a
part of the Ute Indain reservation. Here he began ranching and raising
stock. Columbus received a patent for his land July 9, 1895. Part of
his ranch land is now owned by Mrs. Fred Youmans and her daughter,
Bobbie Youmans.

Columbus married Mary Andrews December 6, 1887. She was the
sixteen-year-old daughter of Elkanah and Eliza Andrews who were

‘The Columbus Stone Family -
Front Row (L to R): C.L. Stone,

alph, , Cliff
n, Bruce, Mary Stone. Photo - Chet Rouviere

pioneers of the valley. Columbus and Mary had seven children, four of
them born in Powderhorn.

Clifford, born in 1888, served as a county judge and a lawyer in Gun-
nison for many years before becoming the State Water Conservancy
Lawyer, living first in Denver and then in Boulder. Earl, born in 1889,
married Ida Leusch about 1912, and ran his father's ranch near Gun-
nison, when Columbus moved his family into Gunnison to operate the
Elk Horn Meat Market that he and his son, Ralph, had purchased.
Earl left Gunnison for Jerome, Arizona, about 1923, eventually moved
to California, and was living in Gasquet, California, when he died in
1969. In 1891, Lawrence Stone became the third son born to the family
in Powderhorn. He married Margaret Morris, and they lived in Cali-
fornia for many years, later adopting and raising his uncle Fred Stone’s
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daughter, Clarita, when Fred died. Ralph Stone, the fourth son, was
born in Powderhorn in 1894. Ralph married Mabel Shonyo in 1915,
while she was teaching in Pitkin. He died in 1975 in Denver, where he
was living at the time of his death.

In the late 1890’s, Columbus moved his family to Gunnison after
buying the IVX Ranch west of Gunnison. He continued in the ranching
business until he and his son bought the Elk Horn Meat Market in
1915. While the family was living on the VX Ranch, three other child-
ren were born: Helen and Gladys, twins, were born in 1902; however,
Gladys died when she was only four months old. The next year, Bruce
became the last child born to Columbus and Mary Stone. At this
writing, Helen Stone Rodgers and Bruce Stone live in California.

Columbus, along with several other pioneers from the Powderhorn,
was a charter member of the Gunnison Cattle Growers in 1884. In
1894, he was elected secretary of the newly-organized group of stock
growers in Gunnison County, who called themselves the Gunnison
County Stockgrower's Association. In 1896, he was elected justice
of the peace for the Powderhorn area and served in that capacity until
leaving Powderhorn to move to the IVX Ranch in 1897. He was elected
president of the Gunnison County Stockgrower’s Association in 1909.
The family lived in Gunnison until 1925, when they moved to Cali-
fornia. Columbus died in 1931 in Glendale, and Mary was 89 years
old when she died in May of 1961.

JOHN J. & SUSAN COBBS

John Cobbs was born in Missouri in 1854, and his wife, Susan Eliza-
beth Jacobs, also a native of Missouri was born in 1847. John and
Susan were married in their native state in 1872. During the summer
of 1879, John and his neighbor, D.C. Baker, decided it was time to move
west to the growing town of Lake City. Susan was expecting their
first child and John was reluctant to leave at this time, but after much
discussion it was decided that John would go and establish a home
for his family and they would join him after the birth of the child.

Upon arriving in Lake City, John went to work in the mines and be-
gan to put aside the money that would be needed to bring Susan and
their new baby to Colorado to join him. In February of 1880, Susan
wrote to tell John that he was the father of a tiny baby girl, Alma. She
sent a sample of the small clothes that had been fashioned for the new
baby to show him just how tiny the baby had been. In the spring of
1880, Susan and Alma joined John in Lake City to begin their new life
in Colorado.
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1n 1883, another daughter, Cora was born and in May of 1886, their
son William arrived. During the years they lived in Lake City, John
worked for the Ute and Ule, the Golden Fleece and many of the best.
producing mines of the area.

In the spring of 1900, John moved his family to Powderhorn and
they assumed management of the Cebolla Hot Springs and Hotel. On
July 10, 1900, Alma May, the oldest of the three children, married John
Graham Jardine, a miner from Lake City. They established their home
near Lake City and he continued to work in the mines. In 1904, John
and Susan’s daughter, Cora, married Will Sammons. [Footnote #23]

John and Susan Cobbs bought a relinquishment right (squatter's
right) for an 80-acre parcel of land in the Powderhorn Valley that had
originally belonged to William and Lucinda McBride during the early
1880’s. They continued to manage the Cebolla Hot Springs and began
the long process of preparing their land to receive a patent. However,
before their patent was received, John died on January 31, 1909. Susan
with the help of her son, William, continued with the ranch work and
received the patent for their ranch on October 19, 1911. The patent was
issued to *“Susan E. Cobbs, widow of John J. Cobbs,” indicating that
John had made the preliminary application before his death. In 1917,
Susan sold the ranch to her son, William, who owned it until Gus Jar-
dine’s grandfather, James Jardine, purchased it in 1921, as a gift to
his only grandson.

The Jardine family had their roots in Scotland where James, as a

The Cobbs Family (L to R): William Cobbs, Gus Jardine, Susan E. Cobbs, Cora
rdine, John J. Cobbs, Alma May (Cobbs) Jardine, Nora Anderson, Fred Youmans.
Photo- Pat McKee
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young man, stowed away on a ship in Scotland that was bound for
Australia. He stayed there a year and finally arrived in California. He
worked his way across the country to Ohio, and here met and married
his wife, Jane Graham. They had three children: John Graham (Jack),
Ella and Jenny. James and Jane moved their family to South Park
where they ran a sawmill and freighted supplies to the surrounding
mining camps. In the early 1880, their son, John (Jack) Jardine came
to Lake City where he later married Alma Cobbs in 1900. John and
Alma Jardine had two children: Gus Jardine, born in 1901 and Cora,
who was born in 1903.

Susan Cobbs continued to live in Powderhorn, on the ranch she and
her husband, John, had homesteaded until her death in 1926. [Foot-
note #24]

'WILLIAM PERRY SAMMONS

William Perry Sammons was born September 25, 1854. His grand-
father, Lewis Sammons, had brought his family from Kentucky to set-
tle in Indiana when the country was only a wilderness full of Indians.
Perry’s maternal grandparents, the Tremains, also settled near Greens-
burg, Indiana, about the same time. [Footnote #25]

Perry’s father, Lewis H. Sammons, married Anna Marish (Mary)
Tremain on September 8, 1853, and they lived on a farm three miles
south of Greensburg, where Perry was born. Lewis served in the Civil
War as a regimental wagon master in Company *“H”” of the Fifth Indi-
ana Cavalry. Perry’s mother, Mary. died unexpectedly in 1863, while
his father was serving in the war. After his mother's death, Perry lived
with the Tremains until his father returned from the war.

In the fall of 1869, Perry and his father moved in a covered wagon
to Iowa, where they lived on a rented farm. In May of 1873, they start-
ed to Colorado with 300 head of cattle and two of their neighbors, J.N.
Randel and William Howesten. They settled in Castle Rock, Colorado.

Perry worked at many jobs, from bullwhacking and hauling lumber,
to riding in the Douglas County cattle roundup in 1874 and 1875. Be-
cause he was a skilled hunter, his job was to furnish the camp meat for
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as many as 75 riders. Buffalo, antelope or a maverick calf without a
mother were on the menu each evening. During the winter of 1875-76,
Perry worked for the Hawker Saw Mill on the Hunt Ranch, eight miles
south of Castle Rock.

Perry’s father, Lewis, had remarried in 1875, and with a new baby
brother in the home, Perry decided it was time to make a new life for
himself. So, in the spring of 1876, along with two friends, he started to
Lake City. They went by wagon as far as Saguache, where they pur-
chased burros for the journey over the new Saguache - San Juan Toll
Road. They camped in a bunkhouse on Jim Jones’ ranch near the Ce-
bolla on the night of May 4, 1876. A snowstorm during the night con-
vinced them to stay another day. The following morning, Perry’s
friends went on to Lake City and Perry took a job with Jones cutting
fence posts and doing ranch work for the next three months. He was
paid $100.00 for three months work and thought he had struck it rich.

A trip to the infant town of Gunnison, during the summer while
working for Jones, tells what Gunnison was like that summer.

The summer of 1876, while I was working for Jones, I took a lay off
and went to the Gunnison Valley. I had heard quite a lot about it.
1 packed up my burro with my bedding and a little grub. I went
over on Willow Creek the first day and camped overnight where
Gabrielson’s ranch now is. I had undertook to follow an Indian trail
that was supposed to go to the Gunnison Valley, but I lost the trail
in the big grass on Willow Creek so I went down the creek, knowing
it ran into the Gunnison River. There was no trail and no sign of
stock of any kind. The rye grass was as high as a man’s head in all

the-big grass. I hilled one and took the best part of the meat along
with me. When I got to where Willow Creek comes out into the valley,
where the Mergelman ranch now is, [Footnote #26/ I found a man by
the name of Jim Preston camped under a cottonwood tree. He was

the trail, I met August Mergelman for the first time. What they called
the town of Gunnison was on the John Outcalt ranch and consisted
of about four small cabins. One of them belonged to the Outcalts,
hn and Bill, I think; one to Mergels d one to P -
ardson. The next day, Richardson showed me the Ohio Creek Valley.
The only house we saw on Ohio Creek was up about four or five
miles. I don't know who it belonged to as there was nobody at home
and it didn't look like there had been any one there for a long time.
I house. Sam He d i were living
reg ranch at that time. They ing after g
Ute cattle had Texas cattle and
raising beef for the Indians. The cattle lived on grass the year round
and seemed to do well. There was a lot of rye grass and as long as
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During the summer, while working for Jones, Perry saw the last of a
people, that would soon vanish from the area, and be replaced by pro-
spectors and settlers.

The summer of 1876, the Ute Indians hadn't altogether left that part
of the country, (Cebolla Valley). The government moved their

from the Los Pinos, where the McDonough ranch now is, to the Un-
compagre Valley in 1875, but hadn't provided grub enough into the
new agency so the Indians came back to the old agency after grub
early in the spring and during the summer they came back to see 300
horses that the government had given them. So they went over the
trail four times that spring and summer. The trail crossed Summit
Park or Rock Creek Park, and came down north Beaver; crossed over
into Eldorado Creek and followed that down to the valley and right
by the Jones place where I worked. So, I saw all the Indians I cared
to see. They were coming over the trail almost every day. They
seemed to take everything they could along with them. They had lots
of, d The Indi friendly.

The simplicity and stark reality of the last sentence in the above first-
hand account, serves as a reminder that the Powderhorn Valley was
once claimed by the Ute Indians before the white man and his govern-
ment decided otherwise.

After Perry finished working for Jones, he went back to Castle Rock
for the winter. The following spring of 1877, he left Castle Rock for the
last time; for Powderhorn was to be his home for the next 38 years. He
freighted to the San Juans during the summer of 1877 with Mr. Lemon
who lived on Beaver Creek (a tributary of the Cebolla). Lemon furnished
the span of horses and agreed to split the profits at the end of the sum-
mer. Perry went to LaVeta, Colorado, and hunted up a load of freight
that he took to Lake City. He discovered that his friend, Jack Randel,
who had come from Castle Rock with him the previous summer, was
doing some freighting also, so they concluded to travel together. When
they arrived in Lake City, Jack couldn't sell his load of butter, so they
took it on to Ouray after Perry hunted up another load of freight that
he could take along. After breaking a wheel on the Little Blue and re-
turning to Lake City for repairs, they finally reached the Uncompaghre
River. They forded it near Montrose, and went up the west side until
they reached the Ute Indian reservation, where they stopped at Chief
Ouray’s house, which consisted of two rooms and was made of adobe.
Between the agency and Ridgeway, they forded the river three times; a
river that was high and dangerous. After great difficulty, they finally
reached Ouray. Upon returning to Powderhorn he explains: I made
the round trip in just about a month and made $100 clear and thought
1 was doing very well.” Mr. Lemon, who had lent him the horses, was
pleased, too. Evidently, very much so, since in 1878 or 1879, Perry
married Mr. Lemon's daughter, Clara J. Lemon.

63



Perry and Clara lived in a cabin on Beaver Creek, on what became
known as the Barrett Place. Their daughter, Blanche, was born April 1,
1881, but sorrow struck the family: within hours after the baby’s birth,
Clara died at the age of seventeen. Clara’s friend, Emma Puffer, came
to take care of the baby and on April 13, 1882, Perry and Emma were
married.

y y
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Before the summer of 1882, Perry moved to the lower part of the
valley and settled on the ranch that is presently owned by Dick and
Alice Wilson. They lived here until June of 1883. He then bought the
lower part of the ground that was being held under squatter's rights
by Columbus Stone. Improvement began so that a patent might be
applied for as soon as an official survey was made in the valley.

The long, isolated winters endured by the pioneers required fore-
thought and preparation. Supplies of food and other necessities were
purchased in the fall each year with the idea that it might be a long
winter. However, the winter of 1883-1884 was a longer one than usual.

The winter of 18831884 was the worst winter I believe I ever sau.
The carly part of the winter wasn't bad, but it commenced snowing
in February and snowed almost every day until April. The snotw was
betuween three and four feet deep in the valley. Some of the people
in the valley got very short of grub before we could get out. Some
of them tried to get out with wagons the first of May but had to
ive it up on account of the deep snow. We tried it again on the 10th
of May and got through by keeping on the ridges where the snow
had partly blown off and had melted some. 1 had laid in a pretty
£00d supply of grubin the all, 0 we faired pretty well

Between 1883 and 1900, nine children were born to Perry and Emma
Sammons: Lewis (June 17, 1883), William Perry (April 2, 1885), Alva
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James (November 3, 1886), Alta (September 4, 1888-April 9, 1889),
Annie (April 13, 1891), Kate May (May 21, 1893), Margaret L. (August
6, 1895), Ruby (August 23, 1897) and Everet Tremain (November 4,
1900).

Many of these people married and stayed in Powderhorn for awhile
or, in some cases, for the rest of their lives. Lewis, the oldest son,
married Harriett Records Kinney in 1928. He purchased one of his
father's ranches in 1915, and lived in Powderhorn until they moved to
Gunnison in the late 1950's. William Sammons married Cora Cobbs in
1904. J.J. Cobbs, Cora’s father, had moved his family from Lake City
to Powderhorn about 1900, and they managed the Cebolla Hot Springs
for several years. Will and Cora lived on the old Rudolph Ranch until
it was sold to Alva Sammons in 1915. They bought Frank Andrews
Ranch (now Grant Youmans) and lived there about ten years and then
moved to Gunnison. Alva Sammons was married in 1925 to Lorelia
Brandenburg, a young lady from Westcliffe, Colorado. He had already
purchased another ranch owned by his father in 1915 and it was here
that he brought his bride. Annie Sammons and Corbin A. McNeill
were married in 1920 after he returned from service in World War I.
They, too, ranched in Powderhorn and lived on the old James McBride
place, which they purchased from Perry Sammons’ estate after he died
in 1930. After Annie’s death in 1943, Corb sold the ranch to his son,
Vern McNeill. When Vern died in 1969, the ranch was sold to Corb’s
nephew, Glen Sammons and his family, who are the present owners.
Kate Sammons and Thomas Billings Foster, who had grown up to-
gether in the valley were married October 14, 1913, on the Sammons
Ranch in Powderhorn. They lived in Powderhorn for awhile and eventu-
ally moved to Gunnison.

Everet, the youngest of Perry and Emma Sammons’ children,
married Lucille Allen. They lived in Powderhorn and then Gunnison
finally moving to Colorado Springs, where they lived the rest of their
years.

‘Two of the children married and moved from the area to live. Blanche,
the oldest of the children, married Andrew B. Frank on Christmas
Day in 1902. They moved to Westcliffe, where they were in the ranch-
ing business. Ruby Sammons was married to Robert Shotwell. They
lived in Montana most of their lives, and eventually moved to Colo-
rado Springs in later years.

Richard Gentry Allen and Margaret Louise Sammons were married
about 1918 and they had four children: Alta May, Mary Ellen, Eldon
Perry and Erwin Lee. The Allen family lived in Gunnison until about
1943 when they moved to Grand Junction, Colorado. Two years later,
in 1945, Maggie died. The family stayed in Grand Junction for awhile,
later moving to Johnstown, Colorado, and eventually. to Martinez,
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California where Richard died in 1951. They are both buried in the
Powderhorn Cemetery.

All of the land in Powderhorn was held under squatter's rights until
the government survey was completed in 1887. Perry Sammons, like
many others in the valley, then applied for his patent, which he received
in July of 1895. Three other ranches which he purchased during the
time he lived in Powderhorn were eventually sold to his children and
their families.

Perry served on the Powderhorn school board for a number of years
and was a charter member of the Gunnison Cattle Grower's Association
when it was formed in1884. He, like many of the pioneers, worked dili-
gently through the years to improve the quality of the cattle he raised
on his ranch. Perry and Emma moved to Gunnison in 1915, and lived
there almost continuously until his death in 1930. Emma died in 1936,
and so ended the first generation of Sammonses to come to Powderhorn.

will Ranch Ph N

RICHARD & HENRIETTA RADEKA

Richard George Radeka was born in Pennsylvania about 1837. Very
little is known about his life before he came to Colorado. During the
1870's, Radeka operated a freighting business, which took him from
Saguache to Lake City, and often into the other San Juan mining
camps. He purchased Jack Testerman’s squatter's rights in the late
1870's and improved this parcel of land for which he received a patent
on March 1, 1892.

Richard and Henrietta McGregor Hyde were married in 1882 or 1883.
Henrietta had one son, Sheldon, by her previous marriage to Sheldon
F. Hyde, of Lake City. She had been widowed in March of 1881, before

the birth of their son in June. Richard and Henrietta had six children:
Mabel C., born on April 4, 1884; John McGregor, born on October 8,
1885; Maude, who was born in June of 1886; Myra Edith, born on
March 13, 1889; Clarence, who was born in February of 1891, and Lue,
born in April of 1893. The first two children died while yet very young.
Mabel was only three years old when she died, August 20, 1887. John
was only a little over a year old when he died on October 31, 1886.
Radeka served as President of the Powderhorn School Board for sev-
eral years until his death in 1898. Henrietta, widowed the second time
with five children to care for, enlisted the help of her new brother-in-law,
William C. Howard. Between 1902 and 1904, Henrietta was again
married; this time to Carl Oscar Johnson, a neighboring rancher. In
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1914, Henrietta's son, Clarence, took over the operation of the ranch
when he was married in June of that year to Edith Andrews, daughter
of George and Clara Andrews, also a pioneer family of the Gunnison
country. Clarence and Edith operated the ranch until it was sold to Ed
and Vonnie Howard in 1960.

Henrietta died in 1928 and is buried beside her husband, Richard, in
the Powderhorn Cemetery on a hill overlooking the valley they helped
settle. [Footnote #27]

Radeka Family - Left to right: Clarence, Sheldon Hyde, Louie, Maude, Myra and
Henrietta (seated). Photo - David and Ruth Howard

ELIJAH & ELINOR McGREGOR

Elijah Adams McGregor was born on a farm near Cardington, Ohio,
June 25, 1831. His father, Elijah, was of Scottish ancestry and his
mother, Sara Blackburn, of Irish ancestry. He attended school in
Cardington, learned the carpenter trade when he was eighteen, and the
next year left for Canada, working there a year before returning to the
states to live and work in New York and Pennsylvania while visiting
relatives.

Elijah went to Peoria, Illinois, and there was married to Elinor
Johnson on November 17, 1852. They soon moved to Rock Island,
Wlinois, on the Mississippi River, where they farmed and he worked af,
the carpenter trade for several years. While Elijah and Elinor lived
near Rock Island, four of their ten children were born: Henrietta, March
19, 1855; Eugene Albert, July 11, 1856; John J., February 27, 1858;
and Sarah (Sadie), December 31, 1859, ;
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At the beginning of the Civil War they sold their farm, moved across
the Mississippi River to Davenport, lowa, and purchased a grocery
store. In the fall of 1862, Elijah sold their business and enlisted in the
army, serving until the close of the war. Most of his service was close
to his home until the end of the war when he was sent to Arkansas, near
the head of the White River. During the war two more daughters were
born: Ella May (Nell), March 8, 1863, and Emma Pearl, June 12, 1865.
Another daughter, Mary, was born in 1868 before they left Illinois
during the summer of 1869.

Hearing of a new town being started on the Gulf Railroad, they
moved to Kansas and bought a farm about five miles from Pleasanton,
where Elijah could combine his carpenter trade with farming. Here,
two daughters were born: Carrie, on December 27, 1870, and Lue,
April 5, 1872.

In 1874 they went to Medoc, Missouri, where Maude, the last of
ten children was born on December 22, 1874. Two years later, in 1876,
they moved again to Joplin, Missouri, where Elijah and his two sons
‘were partners in a contracting and building business. The fall of 1878
found the family in Winfield, Kansas, where they engaged in the build-
ing business until the fall of 1879.

The yearning to move farther west and to follow the building of the
country, they moved to Lake City, where Elijah and his sons contracted
to cut and haul lumber for the Hall and Gebert Saw Mill, located on
Mill Creek, six miles southeast of Lake City. They continued to work
for the same company in 1880 on Ohio Creek, north of Gunnison, until
the family moved to the Powderhorn Valley during the spring of 1882.

Because this family furnished so many beautiful brides for the bach-
elors of Powderhorn and so many of the families still remain in Powder-
horn, it might be well to mention some of these marriages. The Mc-
Gregors are a key to the fact that so many people in Powderhorn are
related to each other.

Henrietta, oldest of the eight daughters of Elijah and Ella, was mar-
ried on September 3, 1880, to Sheldon F. Hyde of Lake City. One son,
Sheldon, was born to this union. In March of 1881, before the birth
of their son in June, Mr. Hyde died as a result of blood poisoning from
an accidental wound to his knee. In 1882 or 1883, Henrietta then mar-
ried Richard G. Radeka, one of the early pioneers of the Powderhorn
Valley. [See sketch of Richard G. Radeka]

The second eldest daughter of Elijah and Ella McGregor was Sarah,

or “Sadie” as she was called by everyone who knew her. Sadie and

David Matthew Nichols were married at the McGregor home in Pow-

derhorn on November 28, 1888. David was interested in mining and

they lived in Wyoming, and later in Telluride, Pitkin and Irwin, Colo-

rado. While four children were born to this marriage, only two lived to
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Elinor Johnson McGregor
Photo - Chet Rouviere

Elijah Adams McGregor
Photo - Chet Rouviere

adulthood. They were: May Nichols (Rouviere) who was born in Nov-
ember of 1890 and Norma Nichols (Jammer) who was born in February
of 1900. May's son, Chet Rouviere, still lives in Powderhorn on the old
McGregor homestead. Norma and her husband, Arthur Jammer, live
in Boulder. Sadie Nichols was appointed postmistress for the Powder-
horn Post Office, when her father, Elijah, died in 1909, and continued
to serve in that capacity until her death in July of 1945. Sadie was 85
years old at the time of her death and was known for the many inter-
esting stories that she told of the early days of the Powderhorn country.

The third daughter born to Elijah and Ella McGregor was Ella May,
or Nellie, as she was more commonly known. Nellie and Richard Bailey
Wilson were married on September 21, 1892, and lived in Irwin for sev-
eral years before returning to Powderhorn. They had five sons and one
daughter: Richard B. (Bailey), Eugene A., Ralph S., Fred L., Floyd M.,
and Olive E. Wilson. Bailey and Helen Hufty Wilson are the parents
of Dick Wilson, who still lives in Powderhorn. Bailey died in 1954 and
Helen lives in Olathe, near her daughter, Frances Blackburn. Wendell,
the son of Ralph and Alice Collins Wilson, also lives in Powderhorn on
the ranch homesteaded by Archie M. Carpenter. Fred and Jessie Foster
Wilson were the parents of several children, one of whom, John Wilson,
now ranches in Gunnison. Eugene Wilson was the father of Bill Wilson,
who also lives in Powderhorn.

Emma Pearl McGregor was the fourth daughter born to the family.
She was married to an early-day pioneer of the Gunnison Country,
Samuel B. Hartman on December 21, 1890, at the McGregor home in
Powderhorn. Sam was a brother of Alonzo Hartman who was one of
the first ranchers in the Gunnison Valley. Sam and Emma settled in
Maher, Colorado, and soon were well established in the cattle ranching
business.
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Mary, also a daughter of Elijah and Ella McGregor, was married to
still another of the early pioneers of the Powderhorn Valley. [See the
Andrews Family Biographical Sketch.]

An early day Justice of the Peace, A.J. Stone, married Carrie Mc-
Gregor and William Matzke, at the McGregor home on January 1, 1888.
Mr. Matzke was interested in mining and they lived in Vulcan and other
mining communities during their lifetime. Carrie died at the age of 87,
survived by eight of her twelve sons and daughters, as well as 33 grand-
children, plus 42 of the fourth generation and two of the fifth.

Lue, another of the McGregor girls, married William C. Howard on
July 24, 1898. [See William Howard Biographical Sketch.] Maude, the
McGregor's youngest daughter, married Henry Knoll, a railroad man
from Gunnison. They did not have any children and lived most of their
years in Gunnison.

The McGregor's oldest son, Eugene Albert, lived in the Powderhorn
Valley all of his life, following the footsteps of his father in the ranching
industry. He married Luena Turner, one of the early school teachers
in Powderhorn. They had one son, Albert, who also carried on the fam-
ily tradition in the Powderhorn Valley. Elijah and Ella McGregor's
youngest son, John, was married and lived in Olathe.

Elijah served for 21 years as postmaster in Powderhorn, until his
death in 1909. Since that time, the post office has been operated by
other descendants of the McGregor family. Elijah was secretary of the
Powderhorn School Board from 1889 until 1907 and also served on the
Gunnison High School Board for several years. He was one of the
charter members of the Gunnison Cattle Grower's Association, formed
in 1884. For many years he took an active part in the Stockgrower’s
Association and served as a delegate to many state and national con-
ventions. Both he and his wife, Ella, who died on September 30, 1900,
are buried in the family cemetery on the hillside near the home that
was theirs for many years. [Footnote #28]

Eugene Albert McGregor John McGr
Photo- Chet Rouviere Photo- Chet Rouviere




Sadie McGregor Nichols

Lue McGregor Howard
Photo- Chet Rouviere

Photo - David and Ruth Howard

ELIAS & ALTA BOWERS

Elias J. Bowers, a native of Ohio, was born in June of 1846 and his

wife, Alta Brandenburg, a native of Indiana, was born there in Decem-
ber of 1849. Elias Bowers' father was born in Germany and the family
left their homeland under political pressure, leaving quite a consider-
able estate behind.

According to family history, Elias and Alta were married in Tllinois
where the Bowers and Brandenburg families had moved after the birth
of their children. After Elias and Alta were married in 1870 or 1871,
their first two children were born before they left Illinois. Alvin, their
oldest son, was born in 1872 or 1873 and Otto, their second child, was
born in 1874.

Shortly after the birth of Otto, Elias moved his family to Kansas
where he enigaged in a hog farm business. Here, their third son, Edgar,
was bon in April of 1876. Cholerea took its devastating toll, and
loosing all of their initial investment, they were forced to leave. Elias
was a carpenter by trade, 5o he decided to move his family to Colorado
where he could work at his trade and follow the development of the
railroad which meant new towns with employment for his skilled trade.
Elias took pride in his work and employment was easy to find for a per.
son with his sensitive skill.

Elias and his family were living in Maysville, Colorado, near the
summit of Monarch Pass, when their oldest son, Alvin, died from the
effects of pneumonia. The family then moved to Gunnison where work
was beginning on what would be termed the “‘peacock among mudhens”",
— the LaVeta Hotel. Elias was one of the carpenters during the build.
ing of that beautiful structure. The pride that he, and others, took in
the finishing of the interior, was surely reflected in the marvelous stair-
cases and other ornate finishings.
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In January of 1882, another son, Ernest, arrived at the Bowers home.
Upon completion of work at the LaVeta Hotel, the family moved to
Powderhorn. Oral history says that Elias bought the property that
'W.P. Sammons was living on and Perry Sammons then purchased the
Tower end of the property that Columbus Stone was holding by squat-
ter's rights. With this transaction, another family was added to the
growing population of the community and the Bowers family settled
down to their new ranch life.

Elias soon became involved in the affairs of community life and was
elected as the Road Overseer in 1884, as well as being elected the first
President of the Powderhorn School Board on May 5, 1884. In July
of 1886, their last child, Denver E. (Eugene) was born. Shortly after
this, in 1887, the valley was surveyed and Elias filed his intention to
patent his 160-acre parcel of land. He received his patent on January
7,1893.

In October of 1901, Elias and Alta’s son, Edgar, was married to
Mary E. Welch of Salida. In 1902, Otto, the oldest of the Bowers bﬂy}
bought the Bill Winn property near Cathedral. Winn had held this
property for several years under squatter’s rights, but was now ready
to sell it and move to Gunnison. In 1906, Otto and Maude Youmans,
a daughter of Harry Youmans, were married in Gunnison, and Otto
brought his new bride to live on their ranch in Powderhorn. After
Gene Bowers and Ida Youmans were married, they moved to Cedaredge,
where they farmed until the early 1940’s when they sold their farm and
moved to Washington. Ernest Bowers, another of Elias and Alta’s
sons, bought a squatter’s right from Charles Lee. He later patented
theland and lived in the Cathedral area until his death.

Elias and Alta eventually sold their ranch in Powderhorn and moved
to Jedaredge where they lived their remaining years. [Footnote # 29]

The Bowers Family - Alta and Elias are on the far left. Photo- Glen Bowers
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WILLIAM & LUE HOWARD

William Clark Howard was born in Carlisle, Indiana on January 31,
1861. He came to Powderhorn about 1890 and worked with A.J. Stone
at the Cebolla Hot Springs. Later he went to California, but returned to
make Powderhorn his home in 1897. He was working on the Jim
Andrews Ranch when he was married to Lue Margaret McGregor,
daughter of Elijah and Ella McGregor, on July 24, 1898, at the Mc-
Gregor home in Powderhorn.

They moved to Vulcan, a nearby mining town, and it was here that
their first son, John McGregor, was born in 1899. The fall of 1899,
they moved back to Powderhorn so that William could assist his re-
cently widowed sister-in-law, Henrietta Radeka, with the operation of
her ranch. Four other children were born to this union: Clarence W.
(November 18, 1903), David R., (August 31, 1905), Edith (July 17,
1908) and Henrietta Edna (May 8, 1914).

In March of 1904, they purchased the E.A. Foster Ranch, near Cathe-
dral, and then in 1914, traded the Couraud Ranch for the Elias Bowers
homestead. Finally, in 1920, they bought the former Jim Andrews
homestead from E.A. Foster, when he retired and moved to Gunnison.

William and Lue Howard on their 50th Wedding Anniversary, July 24, 1948
Photo - David and Ruth Howard

About this time, the children began to marry; however, some of them
continued to live in Powderhorn. John Howard and Mary Scott were
married in June of 1919. He worked for many of the Gunnison County
ranchers during his lifetime. David Howard and Ruth Wiggins, who
was teaching in Powderhorn, were married in November of 1928. David
and Ruth have lived in Powderhorn and continued the ranching tradi-
tion for many years. Clarence Howard and LaVerne Simpson, who
came from Wyoming in 1921, were married in October of 1929. They
have lived on the ranch purchased by Clarence’s father in 1904, from
E.A. Foster. William and Lue Howard's daughter, Edith, married
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Albert A. Arrington, a Lake Fork rancher, in 1930. They lived for
‘many years on their Lake Fork ranch until they sold their property and
moved to California. The last of the Howard children to marry was
Edna. She was married to George Sebestyen on December 18, 1934.
George was born and raised in New Jersey and came to Powderhorn
where he worked for Grant Youmans until their marriage. Shortly
after their marriage, they moved to Phoenix, Arizona.

During his lifetime, William Howard was actively involved in ranch-
ing until his death in 1952. Bill, as he was known by all of his friends
and neighbors, loved the Powderhorn country and passed this heritage
to his children. His wife, Lue, continued to live in Powderhorn after
the death of her husband and was over 90 years old at the time of her
death in 1962. During their years in Powderhorn, they witnessed the
passing of many of the early pioneers and saw many changes in the
ranch life in Powderhorn. [Footnote #30]

H
Photo - Grant and Margaret Youmans

THE COURAUD FAMILY

The Couraud family were French immigrants, who settled first in
Lake City in 1883 before coming to Powderhorn.

Francois August Couraud was born in Bordeaux, France, in 1845.
He married a young French girl, Elvina Guionneau, in France sometime
before 1872. In 1872 he brought his young seventeen-year-old bride
and her family, the Guionneau’s, and immigrated to Canada. Life must
have been strangely exciting and much different than their life in
France had been. Their first child, Matilda, was born shortly after their
arrival in Canada. We know that sometime between 1872 and 1876
they moved to Memphis, Tennessee, for it was here on November 5,
1876, that their second child, Octave Couraud was born. Continuing to
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move west across the United States, they were joined by their third
child, Bertha, in Arkansas in June of 1880 or 1881.

They arrived in Lake City, on the convening day of the fabled Alfred
Packer trial, and must have wondered to what sort of country they had
come, when they learned that Packer was being tried for murder and
cannibalism. Mining was the occupation that Francois Couraud chose,
and he soon found work to support his family. Their fourth child, Henry
Four Couraud, was born September 7, 1884 and their last child, Susan,
was born October 12, 1892.

Couraud moved his family to Capitol City, a small mining town up
Henson Creek above Lake City, and worked for his brother-in-laws at
the Guionneau Bros. Saw Mill. While engaged in cutting timber, he
met with a fatal accident on August 23, 1897. Tragedy had struck
this young widow, Elvina, and her five young children, but life must go
on and they must be cared for in some manner. She stayed on in Capi-
tol City and was a cook for one of the mining company’s boarding
houses for several years.

In 1903, she moved her family to Powderhorn and purchased Everett
Doering’s ranch which is presently owned by Joe and Wilma Youmans,
Her son, Octave, was now 27 years old and Henry was 19 years old, so
they could manage the heavier ranch work and build the new home
that was needed. Their saw-mill experience proved invaluable, and they
built the large two-story ranch house that is still occupied by the You-
‘mans family.

In 1905, Henry and Octave purchased their own ranch in the lower
Powderhorn Valley. C.P. Foster, one of the earlier settlers in the valley,
was ready to retire to the Olathe area, so he sold his ranch to the
Couraud brothers. They owned it until 1910. Elvina's mother, Suz-
eena, who had lived with her daughter and family since they came to
Colorado in 1883, died in November of 1910 at the age of 81 years.
Henry and Octave sold their ranch to Ernest A. Foster after the death
of their grandmother and moved to the Paradox area, where they es-
tablished a saw-mill of their own. Elvina, and her daughters finally
joined them in 1913. She died there on April 17, 1917, just seven
years after her own mother’s death.

Henry and Octave were both married and lived in the Paradox area
throughout their lives. Henry died November 28, 1956, and Octave
died in September of 1957, both in Paradox. The large house that still
stands on the Youman ranch is testimony to the craftsmanship of these
two brothers.

Elvina, a determined young widow, received a patent from the United
States government on June 12, 1911 for the 160-acre parcel of land
that she and her family made into a first class ranch. She also raised
her own grandchild, Blanche Adams, when her daughter, Matilda, died
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on May 14, 1892, just ten days after the birth of the child.

Steadfastness, sustained by the will to do, and love of family must
have been just a few of the characteristics of this woman’s life when
she came to Powderhorn. [Footnote #31]

HARRY YOUMANS

Harry Youmans was born in Pike County, New York, on the day of
our nation’s birthday, July 4, 1848. He died on October 11, 1932,
having lived 58 of his 84 years in the State of Colorado. He actually
came to Colorado in 1874, two years before Colorado received statehood.
During these 58 years he lived in Lake City, and in the Powderhorn
Valley.

Harry left his childhood home in the Alleghany Mountains of
Wyoming County, New York, after the Civil War, while yet a young
man in his early twenties. Family tradition says that he rode a raft
down the Mississippi to New Orleans, eventually settling on a farm in
Kansas. Drought and grasshoppers destroyed his crops for two suc-
cessive years, forcing him to trade his farm for a team of horses, which
he used to come farther west to the then-small town of Salida, Colorado.

Deciding to try his luck trapping and prospecting, he proceeded to
Saguache, Colorado, where he purchased a few steel traps, mining tools,
alittle food, and a roll of bedding. His ultimate destination was Lake
City, deep in the heart of the San Juan Mountains, which was then but
an infant mining community. Lake City was just about to experience
a sensational period of growth due to Enos Hotchkiss’ recent gold
strike, which would make Lake City the center of mining excitement
for many years to come.

He prospected the small tributaries near the head waters of Saguache
and White Earth (Cebolla) Creeks. With winter near, his supplies run-
ning low, and finding no “‘pay dirt,” he decided to trap beaver as he
returned to Saguache. There were a large number of beaver in the
White Earth Valley when Youmans made his first set by chopping
holes in the frozen dams that dotted the long, narrow valley. One day
while looking for a new place to set traps farther down the valley, he
discovered a fresh moccasin track in the snow. Previous trouble with
Indians on the plains of Kansas immediately caused him to regard this
situation as a potential danger. Having a large number of valuable
pelts which represented money for future supplies, he decided he must
track down this Indian without further delay. Carefully examining his
gun to make sure the powder was dry and would make contact, he took
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to the trail. He soon located him and raised his gun to shoot, but just
before he fired, he decided the Indian was a white man. Calling to him,
they met on the trail, and Youmans discovered, not an Indian, but a
fellow trapper and prospector, 0.D. Loutsenhizer.

These two men spent several days together, trapping and sharing
their grub, which consisted of roasted beaver meat and baked potatoes,
About the tenth of December, Harry decided to take what furs he had,
and return to Saguache before the snow became even deeper and made
travel impossible. A foot of new snow had fallen and all that was avail-
able to keep his feet warm was his saddle blanket which he cut into
pieces to wrap around his feet. When he arrived in Saguache after a long
and difficult trip, he was able to sell his beaver skins for $3.00 a pound.
With this money he was able to purchase supplies for the rest of the
winter, which he spent in Saguache.

The following spring he proceeded to Lake City, which at the time,
consisted of probably a dozen tents and two log cabins. He spent sev-
eral years prospecting to no avail and eventually settled in Lake City.
He soon became a partner in the LeFevre Meat Market and continued
in this business several years before starting his own lumber business.

On September 16, 1883, Harry Youmans and Helen Thompson were
married in Lake City and soon took up residence at the ranch which
Harry had recently settled on the Lake Fork below Lake City. [Footnote
#32] In 1884, Harry’s father and mother, Vincent and Melissa You-
mans, came to Colorado to take up residence on the ranch so that Harry
and Helen could move back to Lake City to establish his sawmill busi-
ness through which he supplied timber for the Ute and Ule Mining Co,

Harry and Helen had six children: Maude (February 1885), Ida
(June 1887), Daisy (October 1889), Grant (April 16, 1892), Irving (Feb-
ruary 22, 1894) and Fred (December 28, 1895).

In March of 1896, just three months after the birth of her last child,
Helen Youmans died at the age of 38 years, leaving six young children
and her husband to carry on without her. With the help of Harry’s par-
ents, they did carry on.

Harry had built the large stone planing mill in Lake City on the
corner of Fourth and Lake Street in 1892 just prior to the great silver
crash of 1893. This mill still stands and is being used as a private resi-
dence. Harry also built two beautiful victorian homes in Lake City
during the 1890’ that are superb examples of his craftsmanship.

In 1900, Harry, with his children, moved to the Powderhorn Valley
and settled on the land that is today the lower part of Joe and Wilma
Youmans ranch. They built a log cabin in the gulch across from what
would someday be a lush meadow and began their ranch life. In 1911,
Harry received his patent for the 160-acre tract on which his family
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had been living. When Elvina Couraud, who lived on the ranch above
them, moved to Paradox, Colorado, Harry purchased that ranch. It is
still a part of the Youmans Ranch.

Some of Harry’s children continued to ranch in Powderhorn after
they were married. Maude, the oldest daughter, married Otto Bowers,
aneighboring rancher. Their son, Glen Bowers, is still a resident of the
valley.

Grant married Margaret Mendenhall in 1931 and they have ranched
in Powderhorn for over 50 years. Their son, Joe and his family live on
the ranch homesteaded by Harry.

Irving didn't marry, but lived in Powderhorn most of his life.

Fred and Peggy Schlupe were married in 1925 and they lived most of
their married life on the ranch homesteaded by Columbus Stone. Their
son, Jerry and his family, also ranched in Powderhorn prior to his death
in1974.

When Harry Youmans died in 1932 he had spent 58 years in Colorado.
During over half a century he had watched many changes as Lake City
boomed during the silver days and almost died after the crash of 1893.
He also served two terms as sheriff of Lake City and saw an unsettled
valley in Powderhorn become a stable ranching community, where once
there had only been beaver ponds and willows. [Footnote #33]

ABRAHAM HIGERNELL DOERING

Abraham H. Doering’s father, Henry Doering, was born April 18,
1814, in Cumberland County, Pennsylvania. When Henry was a
small boy he moved with his family to Spring Township, Crawford
County, Pennsylvania, when the land there was just being settled. On
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January 13, 1833, Henry married Mary Ann Higernell. Abraham was
the third child of six born to Henry and Mary Doering.

Abraham was born on September 10, 1840, in Spring Township,
Pennsylvania. In 1846, Henry Doering moved his family to Indiana.
At the age of eight, Abraham began his schooling, learning to speak
English in addition to the German he was taught as a child. In addition
to his formal schooling, he learned the trade of harness making, a skill
which he used throughout his life, in addition to his knowledge of
farming.

Henry Doering and his family were still living in Indiana when the
Civil War began, so Henry and his three sons — Abraham, Joseph, and
Thomas — joined the Northern Army to help preserve the Union. Soon
after Abraham’s ~enlistment, he was considered a “sharp shooter'”
and fought in many battles, including the Battle of Gettysburg. His
first period of enlistment was from December 5, 1861, until December
11, 1863. He immediately re-enlisted on December 12, 1863, and served
until September 28, 1865,

Sometime during his second enlistment he returned home on furlough,
for it was on February 10, 1864, that he married Jennie E. Van Epps
at Belvidere, Illinois. After the close of the war in 1866, Abraham and
Jennie moved to Osakis, Minnesota, which was a newly settled country.
While they lived there three of their four sons were born: Everett
Edmond (July 26, 1868), Fred Harris (June 22, 1869) and Guy Mills
(August 18, 1871). By the time their fourth son, William Titus, was
born on November 26, 1873, they were living in Buffalo Grove, lowa. It
was here that Jennie died, on March 10, 1877.

After the mother's death, some of the boys lived with friends or rela-
tives. Everett worked for the neighboring farmers, and Fred was raised
by Jennie's parents. In 1879, Abraham took his two younger sons,
Guy and Will, and moved to Washington County, Kansas,

Here Abraham married a recently widowed lady, Susannah (Barker)
Wing. Susannah Marcella Barker was born June 26, 1842, in New
Design, Illinois. Her first marriage was to Aaron Fairchild in 1860,
and they had three sons. This marriage ended in separation and finally
a divorce in 1869. In 1870, she married Charles Moon Wing in Washing-
ton County, Kansas. Three children were born to this union. Mr. Wing
died from the effects of yellow fever in 1880 at their home in Clifton.
Kansas.

Abraham and Susannah were married March 20, 1882, at Clifton,
Kansas. Their two children were born at their farm there. Stephen
Essex (April 4, 1883) and Grace Rufina (May 14, 1885). In 1886, Abra-
ham moved his family from Clifton to Ness City, Kansas, where he
started a harness shop. He also homesteaded 160 acres of prairie land,
eleven miles west of Ness City, during that same year. They lived on
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their farm about three years and then began the long trek westward to
Colorado. They came by team and wagon across the Kansas plains to
a lumber camp near Monument, Colorado, where they lived until the
fall of 1890.

Following Abraham’s mother’s death in 1886, during the summer of

1890, his father, Henry, who was now 76 years old, came to live with

near Monument. Late in the fall of 1890, they moved again to
Alamosa, Colorado, a 190-mile journey that took them over the Sangre
de Cristo Range of mountains traveling by wagon and on foot. After
the eight-day journey, they arrived in Alamosa with only $1.50, and
‘moved into a one room sod house with a dirt floor. Abraham soon found
work, and they were able to save enough money to rent a farm twelve
miles from Alamosa, where the family moved the following spring.
That spring a large amount of potatoes were planted and diligently
cared for through the summer, but when fall came and the crop was
harvested, the market price was so low they couldn't afford to haul them
to town to sell them. Before winter set in, Abraham moved his family
back to Alamosa so that Steve and Grace could go to school.

‘The summer of 1892, Abraham again moved his family; this time to
Teller, Colorado, three miles from the booming town of Creede. Here
they lived in a two-bedroom log cabin with a back porch, built by
Abraham for his family. Teller was a small town and, as Grace Doering
says in her autobiography, “a two-street” town. [Footnote #34]
But like all other booming towns in mining country, it contained its
share of saloons — eleven of them on Main Street.

A year after they settled in Teller, Abraham’s sons, Fred, Guy and
Will joined them. They all found work with the *“Last Chance’ mine
and Abraham worked as an assayer for the same mining company.
After working as an assayer for five years, he found homesteading his
own ranch to be very tempting and inviting. A location to his liking
was found about 18 miles over the mountains, in Hinsdale County in
a small mountain valley. Their arrival was the beginning of what
would be called Cathedral, Colorado. It was to here that he moved his
family during the summer of 1897. :

Grace Doering Terrell tells in her autobiography about the trip from
Teller to Cathedral:

kL was no wagon road over the Continental Divide to the ranch,
only a rough winding trail through brush and forest over that high

©of mountains, known as Spring Creek Pass, 10,901 feet eleva-
tion. We could have driven some 200 miles cround and come up the
valley from the west, but why spend a week on the road when, by
packing the needed furniture and household necessities on the
horses and burros, the trip over the Continental Divide could be
'made in one day? So early one morning, pack saddles were cinched
on burros and horses, then bedding, dishes (that had been carefully
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packed), chairs and all sorts of household things, including the old
i k “tadisdins e, to-

gether with Mother's Singer sewing machine and Father's big old
office chair were loaded on the horses and burros and strapped and
tied to the pack-saddles. There were two saddle horses and a burro
without packs. One horse with a side saddle, Mother [Susannah]
rode. 1 rode the burro with just a blanket tied on. The other hors
Father [Abraham] shared with Will and Steve. They took tuns riding
it. Then, to top it al o, when we were ready to start, our milk cos
was led into line and we were on our way. We made it over the Con.
inental Divide and dotn the steep mountain side to some old empty

th i Here we
stopped to feed and water the animals and to have lunch. The
maining seven miles were much easier as we followed Spring Creck
doun through the narrouw canyon, arriving at the ranch after sun-
down [Footnote #35]

children, Grace and Steve, back to Teller to attend school, since there
‘was no school at that time on the upper Cebolla. Their older brother,
Will, had returned to Teller from Kansas and was working in the mines.
Steve and Will lived with their brother, Guy, and his new wife, Phronia
(Dawson) Doering who had just recently married on June 6, 1896 in
Teller. Fred, an older brother, and Grace lived in the former Doering
home in Teller and Grace cooked and kept house for her brother, in
addition to attending school. Grace was in the sixth grade that year,
but due to a serious accident which happened to her mother, Grace
wasn't able to finish her schooling that year. In March she and Steve
were summoned home so that Grace could assist her mother with
household duties. Due to the severity of Susannah’s accident, which
left her eyesight partially dimmed, Grace assumed most of the respon-
sibility of the housework and sewing of the families’ clothes, and was
never able to continue her education.

Simplicity and contentment were qualities describing the early pio-
neer.

During the summer of 1898 Father, [Abraham] with the help of his

boys, built us a new tuwo-room log house with double windows. This

time the logs were hewn smooth both inside and out. A nice roc

fireplace was built in and a board floor was laid. For window curtains
bout 16 inches long, made fancy

the bottom and tacked them to the frame. We were quite proud of

ournew home. [Footnote #37]

In less than two years, between 1898 and 1900, three of Abraham's
older sons had moved into the surrounding area: Guy and his new wife,
Phronia, lived two miles below Abraham on the present Wright's Ranch:
Will lived another mile further below Guy, and Everett and his wife,
Nelie, settled on ground that is now the upper portion of Joe and Wilma
Youmans ranch.

The house they moved into would seem terribly inadequate by today’s
standards, but contentment was something Abraham had taught all of
his children. Grace says of the house:

Some of the Doering's neighbors at this time were the Bill Winn
family, Charles Lee and family, Harry Youmans and his children and
- the E.A Foster family. Mr. Foster helped Abraham to get started in

Our abode was an old two-room log house with a dirt roof. It had a
rock fireplace and a puncheon floor (logs split lengthwise and laid
with the flat side up). The cracks between the log walls (which still
‘had the bark on them) had been filled in with plaster. There was one

each room. Th adoor knob, but

the kitchen door had a wooden latch with a leather string attached -

toit. The loose end poked through a small round hole in the door
and hung outside. If you wanted in you pulled the string and the

the cattle business. Foster gave Abraham several cows, which he fed
and took care of and payment for the cows to Foster was arranged.
Abraham would give Foster every other calf that was born, until the
cows were paid for.

By 1899, the community was anxious to have their own post office
and Abraham was to be the new postmaster. The post office needed

door opened. A small stream of water, clear and cold from the gulch aname, and it was Susannah Doering who thought it should be called
north, flowed past a short distance from the house which furmished “Cathedral,” because of the large, towering rocks which were located

our water needs. [Footmate 36] approximately one-half mile east of their house. Abraham's son, Steve,
M_unwhllel. Everett Doering, one of Abraham’s older sons, married was the mail carrier, riding horseback to Powderhorn for the mail twice
Nalllle Scott in 1896 in McCune, Kansas, and joined Abraham and his each week, except in haying time when Grace rode the 40 mile round
family at their new ranch. The fall of 1897, Abraham took his younger trip, which gave her an opportunity to become acquainted with the
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young people in the lower Powderhorn Valley.

Guy and Phronia suffered much pain and sorrow during their first
years of marriage. While still in Teller, they lost their first child, a baby
girl, in 1897. Between 1899 and 1905, they lost three more children.
Grace Doering tells of the heartbreaking experience: “The first two, a
boy and a girl lived but a few hours. The last one, little Roy, lived five
months.” [Footnote #38] Guy made the coffins for the babies and they
were buried on a hill near their house.

Will and Nancy Doering only lived in Cathedral about a year and a
half before they moved back to Teller, and eventually to Salida, Duri
the summer of 1903, Abraham’s contract expired for the post office, s
Guy took the postmaster’s job, relocating the office on his ranch,
During 1903, Everett sold his ranch to Octave and Henry Couraud
[present Je Youmans Ranch] and moved to the Salida area to live on a
ranch nine miles from town.

Otto Bowers bought the Winn Place and Ernest Bowers bought the
Lee Place. Soon the Bowers and Couraud boys were spending evenings
at the Doering home. Winter evenings were often spent playing cards,
pulling taffy, or if the boys brought their guitars, everyone would join
in the singing.

In March of 1904, Everett's wife died a few days after she delivered
their third child. Guy and Phronia took care of the baby for awhile,
much to their pleasure, for they still wanted children very badly, and
had suffered so much loss. By now, Grace and long-time friend from
Teller, Harry Terrell, were wanting to be married. Abraham, Susannah,
Steve, and Myra Radeka accompanied Grace and Harry to Gunnison,
where they were married on October 26, 1904. Grace's brother, Steve,
was the best man and Myra Radeka, the bridesmaid. Rev. H.J. Thomp-
son performed the ceremony at the Presbyterian Church, and the next
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day Grace and Harry took the train to Creede, where they rented a two-
room furnished house for $10.00 a month, and Harry went to work in
the mines. [Footnote #39]

After many years of pain and suffering, Susannah became mentally
ill and needed hospitalization in Pueblo, so Abraham sold his
ranch to Guy Doering and moved to Salida, where he lived with his son,
Everett and his new wife, Hattie. Susannah died in 1911 and was
buried in the Mountain View Cemetery in Pueblo. Abraham died July
15, 1916, in Salida, and is buried there in the veteran’s section of the

Cemetery.

Steve Doering and Myra Radeka, daughter of Richard and Henrietta
B e e 27, 1605, and lived at the Cathedral
ranch for at least six years. They had two children: Wallace Sheldon,
January 31, 1907 and Henrietta A. born June 6, 1908. They were born
on the Radeka ranch and Myra’s mother, Henrietta, was the midwife.

Two parcels of land, each containing 160 acres, were a part of Abra-
ham Doering’s ranch. Abraham bought the original 160-acre parcel
from Thomas C. Wilson, who patented the ground in 1894. Then Abra-
ham'’s son, Steve, patented another 120-acre parcel, for which he re-

‘Steve and Myra (Radeka) Doering
Photo - Chet Rouviere
e

Everett E. Doering Harry and Grace (Doering) Terrell
Photo - Juanita Thomas Photo - Juanita Thomas



ceived his patent in 1909.

In June of 1911, Steve received his first job with the U.S. Forest Ser-
vice as a Ranger for the Cochetopa Station. The fall of 1913, they went
to Creede and the children started school there. Subsequent Colorado
assignments for Steve were in Denver, Monte Vista, Westcliffe, and
Pueblo. In 1924, he was transferred to South Dakota and then to Ely,
Minnesota. Finally, in 1929, they moved to Kenton, Michigan, and it
was here that tragedy struck the family. Steve was killed in an accident
there on January 28, 1932.

In 1922 Steve and Myra were separated and eventually divorced
about 1924. Steve was married to Ina Beck in January of 1930, and
she died two years later. Myra died in June of 1957 and is buried in the
Graceland Cemetery in Chicago, Illinois. [Footnote #40]

Of all the Doerings to live in Cathedral, Guy and his wife Phronia
lived there the longest. He eventually owned the original place that
Abraham had lived on, in addition to two other parcels of land which he
patented in 1907 and 1914. Guy eventually sold his ranches to Claude
Simpson, Mrs. Clarence Howard's father, in 1921 and moved to Canon
City, where they spent the rest of their years. Guy died in 1938 and
Phronia in 1955 in Canon City.

Abraham and his family played an important role in the early settle-
ment and development of the Cathedral area. Abraham's original ranch,
now owned by Forest Cadwell and his family, is not only a working
ranch but has a number of summer cabins available for the enjoyment
of summer tourists. The Cathedral Rocks still stand as a mute reminder
of the earlier days. There is no longer a post office in Cathedral. Now,
Guy Doerings’ ranches also double as working ranches and as resorts
enjoyed by the many tourists who stay at the Wright's Guest Ranch.

ERNEST ALLEN FOSTER

Ernest Allen Foster was born January 16, 1857,in Circleville, Ohio.
Four generations before Ernest was born, the Fosters had played a part
in the westward move across the United States.

During the summer of 1796, the Foster's came overland from Mary-
land to Wheeling, Virginia (later West Virginia). From here they went
by flatboat down the Ohio River to the mouth of the Scioto River and
then proceeded up the Scioto to where the town of Waverly, Ohio, is
now located. Here they settled as the first pioneers in that wild and un-
tamed area of Ohio. During the 1870’s, Ernest and his brother, James
and a cousin, John Wesley Foster, brought the Foster family westward
again to settle in the Powderhorn Valley.
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In 1873, when Ernest was about 16 years old he left his home in

i and began walking to Colorado. Earning money at various

jobs, he worked his way across the country and his next known resi-

dence is Lake City, where we know he lived on July 4, 1882. Perhaps

someday it will be known where he was and what he did during those
intervening years between 1873 and 1882. Perhaps not.

He soon found work in the livery stable business during the early
boom days of Lake city. The opportunity to own his own land was
compelling, and by 1884 he located a parcel of land over the hill from
Lake City, in the upper Powderhorn Valley. His cousin, John Wesley
Foster, located on a 160-acre tract of land next to Ernest’s and they
began to make the improvements required to obtain a land patent.
They built a house in the summer of 1884 and barns during the sum-
‘mers of 1885 and 1886. They fenced all of the property and built four
sets of corrals. By the time they filed their final intention to patent in
November of 1887, they had raised four hay crops and even had a
thriving butter business during the summer of 1885.

At her sister Kate's urging, Anga Billings came to Lake City to visit.
Kate had taught school in Lake City, and it was here that she met her
husband, Lucien B. Hunter, who had come to Lake City during the late
1870's looking for that pot of gold. Kate was doing a little match-
‘making when she invited her sister to come to Colorado, for she knew
Ernest Foster, a friend of her husband’s and was just sure that her
sister, Anga, should meet this promising young man. In this case, the
matchmaking worked, and Ernest and Anga were married September
12, 1889, by Rev. J.R. Cooper, pastor of the Lake City Presbyterian

ch. They immediately moved to their Cathedral ranch and just
about one year later on October 11, 1890, Ernest received the patent
for his ranch that he had been improving into a first class ranch
since the summer of 1884.

Ernest and Anga, who was born in Brighton, Iowa on August 30,
1868, had eleven children, including a set of twins and a set of triplets.
Throughout the Foster family history there had been several sets of
twins, but there had never been any triplets. The first seven children

to this union were Jessie Foster (Wilson), (June 20, 1891), Thomas
Billings Foster (September 19, 1892), Hugh Albert Foster (June 18,
1897), Emma Adelia Foster (Brooks), (June 24, 1899), John Wesley
Foster (October 22, 1900 - September 8, 1913), Eugene Billings and
Ernest Allen Foster, twins, (December 10, 1902). The next birth was
a baby girl, born April 17, 1904. She died six days later. Next came
triplets, born on April 29, 1906. The first one of the triplets — a girl —
died at birth, but Helen Hilton Foster (Dawson) and Harry V. Foster
survived. Out of all these births, eight children survived to adulthood,
one son to the age of twelve, and two of the babies died at birth or
shortly thereafter.
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Between 1884 and 1888, the firm of John W. Foster and Company
became a reality when John W. Foster, Ernest A. Foster and James M.
Foster became partners and raised beef to supply several meat markets
in Lake City. In May of 1888, John sold his 160-acre interest in the
company to Ernest and James, and in October of that fall, James sold
his interest to Ed McNeill and went to Montrose. From this time on
the firm was known as “McNeill and Foster, Dealer in Fat and Stock
Cattle.” Finally in 1893, Ed McNeill sold his interest to Ernest, who
then owned all the land that had once been held by the firm of John
W. Foster & Co.

In 1900, Ernest and Anga bought the J.H. Andrews Ranch, which

had been originally settled in 1875 by Jim Jones. In 1904, they sold
their Cathedral ranch to William C. Howard, and in April of 1910 they
bought the old C.P. Foster Ranch from the Couraud brothers, Finally
in May of 1920, Ernest and Anga decided they should move to town,
50 that the younger children of the family could take advantage of more
education. Their ranches were then sold to William C. Howard and Fred
and Jessie Wilson.
Ernest was always interested in improving the breeding of his cattle
through the years, and like many of his neighbors worked diligently in
that direction, buying the best pure-bred bulls available. Ernest also
served on the first advisory board of the Forest Service and contributed
in many ways to the betterment of the cattle industry in Gunnison and
Hinsdale counties. Ernest died January 2, 1934, in Los Angeles, Cali-
fornia, and is buried in the Rose Hills Cemetery in Whittier, California.
He was almost 77 years old when he died, and had lived during a most
exciting time in the history of Western Colorado. Anga died July 8,
1945 in Tucson, Arizona, at the home of her daughter, Helen Dawson.
[Footnote #41]

v,

ing L to R: Ed McNeill, Nora McNeill, James Machir Foster, Jennie (Huntsman)
Foster, Louis Jacob McNelll (Jake). Seated L to R: Anga Maria (Billings) Fos
Emest Allen Foster, Mary (Foster) McNeill. Photo from Wayne E. Dawson.
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JAMES MACHIR FOSTER

James M. Foster was born on November 6, 1858, in Circleville, Ohio,
He was one of several children born to Thomas Randolph Foster and
Ann Machir Foster. In 1796, four generations before James and his
brothers and sisters were born, the Foster’s had emigrated from
Maryland to Ohio. Now, 84 years later the Fosters moved westward
again this time to a small isolated, mountain valley on the western
slope of Colorado.

James was 22 years old in 1880 when he came to western Colorado.
He was soon reunited with his brother, Ernest, whom he had not seen
for a number of years. James helped his brother, and a cousin, John
W. Foster to establish their business, which would supply beef to the
nearby mining town of Lake City. They worked diligently and were re-
warded with the satisfaction that they had steady and satisfied cust-
omers. James bought half of the interest owned by John, in the John
W. Foster Cattle Company in May of 1888, and Ernest bought the
other half-interest. In the fall of that year, James sold his interest in
the cattle company to Ed McNeill and moved to Montrose. For eight
years he was a miller at the McCall and Clark Flour Mill and then en-
gaged in farming south of Montrose. Later he moved in to town and en-
gaged in the hardware business with the Montrose Hardware Company.
He finally became one of its owners. Later, when he disposed of the
hardware business, he purchased an interest in the Valley Fuel and
Feed Company with W.J. Gilchrist. He remained with this company
until his death February 18, 1927.

In 1894 he was married to Miss Jennie Huntsman, daughter of
another Powderhorn pioneer, David J. Huntsman. James and Jennie
had one daughter, Hazel Foster Trimble, who now lives in Longmont,
Colorado. Jennie was only four years old when she came to Colorado
with her family in the summer of 1876. The Huntsman family had
moved to Montrose from Powderhorn in the mid-1880’s. Jennie died
October 12, 1933, and is buried in the Montrose Cemetery beside her
husband and other members of her family.

The Huntsman and Foster families were represented in the Powder-
horn Valley during its earliest years of development. When they first
arrived, the valley was covered with willows and cottonwoods and the
stream meandered from one side of the valley to the other. All of the
land was held by squatter's rights and the houses were, in most cases,
two or three room log cabins. School was held in the summer months
and the isolation during the winter months must have been difficult.
One can only wonder at their reaction, if these people could return and
see the changes that have been made in the past 106 years. [Footnote
#42]
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JOHN WESLEY FOSTER

It is not known just how or when John Wesley Foster came to Colo-
rado. However, he was 31 years old, when records indicate that he was
prospecting in the Antelope Park mining area in Mineral County, near
Lake City. [Footnote #43] John and his friend, Lucien B. Hunter, fin-
ished their prospecting and eventually settled in Lake City about 1880,

John came to Colorado hoping that the climate might relieve the
lung condition that caused him considerable discomfort. During the
summer of 1884, he and two of his cousins, Ernest and James Foster,
decided to locate some ranch property and begin the long process of
improving the land, building a house, barn, fences, and corrals to estab-
lish a permanent residence. Ernest and John chose the ground that was
adjoining in the upper Cebolla Valley, later known as Cathedral. With
the help of James Foster, Ernest’s brother, they built the necessary
improvements over a period of several years and by the summer of
1885, were extensively engaged in the butter-making business. De-
mand for this product was great in the neighboring town of Lake City,
so0 a market was readily available.

On November 25, 1887, John and Ernest filed their first intention to
patent ground and paid, at the rate of $1.25 an acre, for their pre-
emption right. Most of the improvements were finished on the ranch:
it was all under fence, and they had raised four successive hay crops by
the fall of 1887. Patents were finally issued for the adjoining ground
on October 11, 1890. John then had a patent for 160 acres, and Ernest’s
patent included 120 acres.

‘The John W. Foster Cattle Company was formed in 1884 for the pur-
pose of selling cattle to the various meat markets in Lake City. On
September 22, 1884, John registered the brand, Bar 3 reverse 3, which
was used by the cattle company. The company consisted of John,
James and Ernest for a period of time, and then John sold his interest
in the company to James and Ernest. Shortly thereafter, James sold
his interest to Ed McNeill and moved to Montrose. After this, the firm
changed its’ name to ““McNeill and Foster”.

After John sold his interest in the John W. Foster Cattle Co., he spent.
most of his winters in Lake City and prospected in the Mineral Creek
area around Cathedral. Toward the end of his life it is thought that he
made a rich strike near the Cathedral Rocks. He told Ernest he would
let him know more about the location later. He appeared at Ernest’s
ranch one day insisting that he must speak to Ernest and no one else,
but Ernest was in Gunnison for the day. Since John was obviously ill
and needed attention, he was put to bed and tended by the ladies of the
home. However, by the time Ernest returned from Gunnison, John had
suffered a stroke and could not communicate the location of his final

and perhaps bonanza strike. No one ever learned the location, and to
this day it remains a mystery. John died in 1912 and is buried in the
Mountain View Cemetery overlooking the Powderhorn Valley. [Foot-
note #44]

Emest and Anga Foster; John Wesley Foster Photo - Wayne Dawson.

Other Cathedral Ranches

Many of the Cathedral area ranches were not patented until the early
1900's and some not until the 1920's. Much of the area was surveyed
twice before the government finally accepted the third survey which
Jack Robinson made. For this reason, much of the land was held by
squatter's rights until this survey was completed to the satisfaction of
the United States Land Office.

‘The present ranch owned by Jim and Doris Goodjoin, and for many
years known as the J Bar Horseshoe Ranch, was patented in two 160-
acre parcels by John A. Stavely and his wife, Clara M., in December of
1923, The Stavely family had come to the Cathedral area over Los Pinos
Pass in a covered wagon in 1919. They also had the Cathedral Post
Office for awhile after Guy Doering and continued to run it until the
fourth class post offices began running a mail route to the area. A son
Dan, became well known as assistant football coach at Colorado Uni-
versity.
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Cathedral Rocks Pat McKee Photo - 1981

The ranch just above the Goodjoin ranch which is now owned by Jim
Gliver of Denver, was for many years owned by Ernest M. Bowers.
Ernest purchased a 160-acre tract from the Charles Lee Family when
they left the Cathedral area. Charles Lee had patented this ground in
1910. Ernest then added some more property to his holdings by patent-
ing a 60-acre tract in March of 1932. A 240-acre parcel of ground that
was patented by Maybell Stavely in 1927 was added, and it is also a
part of the current Gliver Ranch. Ernest Bowers died during the mid-
1940's and his nephew, Orrin Bowers then acquired the property and
lived there until the mid-1960's.

AFTER ALL THESE YEARS
Each stage in the d @

nd of the

Valley had its own special problems. During the early years, part of the
valley was within the boundaries of the Indian reservation and not
formally opened for settlement until the 1880's. Then the long process
of clearing the land and improving the meadows for hay production be-
gan. Until all of the ground could be suitably irrigated, little hay was
grown until after 1879. Until the cattle herds were established, the
economy of the community was based largely on the sale of garden
crops in the neighboring towns of Lake City and Gunnison. Readily
available timber provided houses, barns, sheds and material for fencing.
Even with all of these tasks, the education of the children was a primary
concern and a school was established.

Nature posed her own special miseries: long winters of isolation,
dry summers with the resulting drought, high spring run-off which de-
stroyed much of the good meadow land, and the long distance across
rugged country over primitive roads to obtain supplies were just a few
of the problems encountered by the early settler. Isolation, added to
‘meager resources, made living a tough battle. Through the years, with
all of the hardships, the settlers never thought of quitting. They helped
each other during the difficult times, and the more difficult the trial,
the more they sacrificed to meet the emergency, with both personal
and material aid.

The primitive toll roads of the early years were eventually replaced
and bridges were added to facilitate travel. As the years passed, the
free and open cattle range eventually gave way to government con-
trolled range, but the early range days left a lasting impression on the
country. Mining may have lured many to Powderhorn, but it was the
cattle industry that made it possible for successive generations to
stay.
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Gone is the untamed frontier of the pioneer days, but determination
alove for the land and ranch life, are still characteristic of the ranchers
Wwho remain in Powderhorn. The early settlers faced each difficulty
with courage, overcoming the tremendous odds which faced them in
establishing homes for their families. The pioneer wives and mothers
deserve as much praise as the men, for enduring with patience and de.
votion the isolation, monotony, hardships, drudgery and long winters
in a log cabin without the conveniences that are now enjoyed by ranch
wives.

Will ranch life in the Powderhorn Valley become only a relic of the
past or will it somehow survive and overcome the external and internal
forces that threaten its survival? This is the question that is often
pondered by those who now live in Powderhorn and love the land and
their way of life, as did the pioneer. However, time marches on and a
new way replaces the old. After all these years, the Powderhron Valley,
as it is today, is an inheritance from the pioneers who came to Powder-
horn over a century ago.
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[FOOTNOTES]

1. See Post Office history for the various locations of the Post Office from 1876 - 1981,
2. All the temperatures given were taken on July 4, 1875.
3. Present-day ranches are within brackets.

until May of 1882, when he
sold it to A.J. Stone. Taking Huntsman, Foster and Sammons’ accounts into consider.
history, the author believes that McDonough was on the

h homestead.

5. Charles Schecker purchased a squatter's right from John Risse. Schecker received
the patent, J; 18, 1896, i . Land Records.

& oilec Rozha is buried just outside the fence of the Powderhorn Cemetery and is
thought to be the cemetery's first burial. The Montrose Daily Press on April 16, 1934
stated that Rozha was a Frenchman known as Derocia
5 & i <

2 = CT
and the District Court Records indicate that the Jones brothers were the first eattle

'he ranch was sold to John T. McDonough in 1878, and he lived there
about four years until he purchased the Los Pinos Indian Agency.

8. Hall, Frank, History of the State of Colorado, Viol. IV, p. 146.

9. In 1882, the lower Powderhorn Valley was in i

Mirs. William McBride was a reative of Webl Whinnery’s father, John E. Whianery,
settled in Lake City, Colorado in the late 1870's. After Mr. McBride died in 182
s ied James Ainsworth in August of 1884, Ainsworth was a miner in
Gity, and they lived in the Powderhorn Valley for several ears after their mar-
They later moved to the North Fork area.
Information and pictures for this sketch were furnished by Edna Wright Andrews
iir,Californi and Fran’k and Dorthy Andrews. Montraee Golwas clom e
Andrews.

1 i ketch was furnished by Hazel Foster Trimble of Longmont,

2. The 1850 Federal Census lists him as Joseph, 9 month old on June 3, 1880, the day
* the census was taken. The 1885 Colorado State Census lists him as Howard, 6 years
o et i Homasd 7

H

See William P. Sammons Sketch.

sketch d Hazel Jard

Gus

2. , who now live

inEckert, Colorado.

25. Information for this sketch was taken from autobiographical material written on

April 11,1928, by William Perry Sammons, Powderhorn, Colorado.

26, This ranch site is now under the Blue Mesa Reservoir.

21 Some of the information for this sketch was provided by Wallace Sheldon Doering,
of Richard and Henrietta Radeka, Belen, New Mexico.

28, Information for this sketch provided by Chet Rouviere, Helen Wilson, David and

‘Ruth Howard, Wendell and Judy Wilson and Dick and Alice Wilson.

29, Information for Bower: by Glen and

30. Information for this sketch was furnished by Clarence and LaVerne Howard and
David and Ruth Howard.
Pace, of Elvina Couraud.

10. The author believes there is a mistake in the description here. What is known as
the Cebolla Creek today was called White Earth Creek during the early days of settle.
been a tributary of the Powderhorn. On early day maps, the creek
goming out of McDonough Gulch (now called Deldorita or Deldorado) was ealled Jones
referred to as McDonough Creek, and later was probably named Del.
oritain honor of the small townsite of Del Dorita. The stream runs through the pre.
sent Howard ranch and into the Cebolla.
From by State Mining and Milling Company of Colorado Prospectus, 1882.", p. 6
he files of Dr. Duane Vandenbusche, Western State College, Gunnison, Colorsdo,
12. Ibid., p.8.
13. Gunnison Review Press, May 7, 1886.
14. Th of
Earth on Jg 24, its closing on June 24, 1880.
5. This gulch was called Jones Gulch when James W. Jones lived on the ranch, and
later was called McDonough Gulch when John T. McDonough lived there.
18. Vandenbusche, Duane. Early Days in the Gunnison Country. Gunnison, Colorado:
and B Printers, 1974. p. 37. Colorado Postal Directory — 1876, This source lists the
Gunnison Post Office as opening October 2, 1876.
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f a post office at White

3L is sketch furnished by Larry Pace, Great-Grandson
‘From the Silver World files, Grant Houston, Editor. January 18, 1980,
32 This ranch was later known as Youmans Station when train service came to Lake
City. It is now known as the Ute Trail Ranch.

3. Information furnished for this sketch by: Grant and Margaret Youmans, Mrs.
‘Fred Youmans, and a grandson, Pat McKee, Powderhorn, Colorado.

B : n

1885.1964. Compiled
ington, Utah. 1980. p. 7.

Hi from the. Doering Terrell,
Edited by Juanita Terrell Thomas, 98 East 200 South, Farm-

id. p. 9. The property on which this house once stood now belongs to Forrest
‘and Billie Jo Cadwell.

. Ibid. p. 16. Author's note: For the complete story of Grace Doering Terrell's ife
and family bistory: e Fragmentsof American Fiviors o e A y
of Grace Doering Terrell 1980,
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40, imhe author is deeply indebted to two of the descendants of Abraham Dosring's

family: Juanita Terrell Thoma: d daugh-
ter of Grace Doering Terrell, prwidln.luvpyo{ﬁuwlAulnanlphymdlﬂ!lhl
pictures and other

other information that were 5o invaluable in the preparation of the

Dmm;nmwpwm Wallace S. Doering, a grandson, provided pictures and
other family

41 ’l'bnlanurhMkudlaw-yub-muno{ﬂlhnl‘uuzmwwn.hm

interesting and complete Foster Family history that was provided for this sketch. Lack
pace istory of this family. For com-

4409
Trail Drive, Kenner, La. 70062.
4. 1880, Mis Colorado.
b 2 h 3 e PRIS
[APPENDIX A]
Earth and Powderhorn Post Office Appointments
Junmary 24,1876 — June 24,1880
Pm.—mﬂdnlm
Js 12, 1880 — Di April 22, 1881
RrElnhIhhdonHAylﬂ 1881
Postmasters and Postmistress
ber 28, 1909
.. December 17, l“1hlnnndr.hnp)lllnlryd lmw
February 25, 1 hmm
.Jmm!l.lm charge) February 3,
Wnll-umdthuﬂlwly!hl"l(&mﬂmd.
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[APPENDIX B]

Powderhorn School Teachers
1877-1888 19201930
Miss Flora Jones Mrs. M.B. (Anna) Perry
Miss Ida Gould Mildred E.
Mrs. William McBride William M. Brown
Miss Ettie Gould Nellie Steele Wilson
Miss Emma McGregor (Hartman) Renel T. Werner
Mattie Hooker Mrs. A.J. Sammons
Mary F. Kirker ce E. Ryan
Mary Williams Miss Ruth Wiggins (Howard)
LaVeta Foreman (McGregor)
18891900 1930-1940
Miss Emma McGregor (Hartman) Mrs. Anna Rose George
Mullins Bourg
Emma Smith Miss Selma Peterson
E.M. Tremain Alice Collins (Wilson)
Mrs. A.B. Warner June Minor (Mrs. Fern Wilson)
George Hetherton Orpha Anderson
Stella Bradford Mrs. Anna Plantz
Luena Turner (McGregor)
Emily Rainbow 1940-1950
Georgia Walker Leona Simmons
Perlita Knight
Harkness
19001910 Lillian Smith
Minnie R. Smith MeNeill
Mary E. Corman Mrs. Esther McDonald
Mrs. Eudora Needles M. Konkright
e Ay Mrs. Mary S. Monson
Ethel Avise
H 1950-1960
Emma C. Edwards Mrs. Fern Schafer
Kate Walker Mrs. Evelyn Little
Alma Easterly Alice Collins Wilson
Janet Miller McDonald
19601973
1910-1920 ‘Erma Wright Roberts
Minnie R. Smith Meryle Mi
ly Mrs. Louise Hoyt
Miss Bernice Harris Mrs. Pat Jenick
Emmeline Austin Betty Youmans Metcalf
Gertrude McLaughlin Ji

[APPENDIX C]
A Century of Brands
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